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PLE DE L’AJUNTAMENT 

 

 
Sessió Ordinària                                                                  Dijous, 24 de setembre de 2009 
Acta núm. 9                                                                                                         1a. convocatòria 
 
 
Senyors/Senyores assistents: 
  
Alcalde-President: Sr. JOAQUIM BALSERA GARCIA. 
 
Regidors/Regidores: Sra. RAQUEL SÁNCHEZ JIMÉNEZ, Sr. JOSÉ FCO. OBISPO 
VALLECILLOS, Sr. XAVIER ESTEBAN MARTÍN, Sra. ANNA BECERRA PEÑA, Sra. 
LAURA BARRUFET MIRÓ, Sr. VÍCTOR CARNERO LÓPEZ, Sra. NEUS VENDRELL 
VIGO, Sra, SALVADORA SANZ RECOBENIZ, Sr. JORDI JIMÉNEZ HORCAJADAS, Sr. 
LUÍS IGLESIAS TORO, Sr. BENET CASTILLEJOS SEGURA, Sr. JOSEP LLOBET 
NAVARRO, Sr. JOSÉ ANTONIO SÁEZ LÓPEZ, Sr, SERGIO ENGLI IZQUIERDO, Sr. 
MARCEL·LÍ REYES VIDAL, Sra. MARTA JIMÉNEZ IBORRA, Sra. EMMA BLANCO 
ANGUERA, Sr. FRANCISCO JAVIER GARCÍA GALCERAN, Sr. RAMON CASTELLANO 
ESPINOSA i Sr. MIGUEL ÁNGEL IBÁÑEZ GINER.  
 
Funcionaris: 
Secretari : Sr. Guillermo de Prada Bengoa. 
Cap del Servei de Secretaria: Sr. Jaume Tutusaus Torrents. 
Interventor: Sr. José Mª Garcia Pascual.  
 
 
En el Saló de Plens de l'Ajuntament, situat a la Plaça de Jaume Balmes, s/n, es va reunir el Ple 
de l'Ajuntament el dia vint-i-quatre de setembre de dos mil nou, en sessió ordinària, primera 
convocatòria, amb la presidència del Sr. Joaquim Balsera Garcia, alcalde-president, concorrent 
els senyors/les senyores que s'esmenten més amunt, assistits pel secretari general, Sr. Guillermo 
de Prada Bengoa. 
 
Tant al començament com durant tota la sessió es va donar el quòrum d’assistència (1/3 del 
nombre legal) exigit per a la constitució vàlida del Ple, per l’art. 46.2.c) de la Ley 7/1985, de 2 
de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local.  
 
I essent les divuit hores cinc minuts, el Sr. alcalde-president, va declarar oberta la sessió. 
 
Es van prendre per unanimitat, llevat d'aquells casos on expressament s'indica altra cosa, els 
acords següents: 

 
1 - ACTA SESSIÓ ANTERIOR 

 
Aprovar l’acta de la sessió anterior núm. 8 de data 23 de juliol de 2009.  
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PART RESOLUTIVA DEL PLE 

 
 

 
2 - RATIFICACIÓ DE LA PROPOSTA DE NOMENAMENT D’UNA MEMBRE DEL 

CONSELL MUNICIPAL DE LA DONA 
 
Ratificar, d’acord amb allò que disposa l’article 8.2 del Reglament Marc d’Organització i 
Funcionament dels Consells Municipals de Participació Sectorial, la proposta de nomenament 
de la Sra. Isabel Fernández Fernández, en representació de Comissions Obreres del Baix 
Llobregat i en substitució de la Sra. Mª Carmen Ruiz Morales, com a membre del Consell 
Municipal de la Dona, òrgan de participació que amb aquesta modificació i a partir d’aquest 
acord queda constituït per les següents persones: 
 
Representants dels Grups Municipals: 
Sra. Pilar Gràcia Macanás (Grup del PSC). 
Sra. Anna Benavides Roca (Grup del PPC). 
Sra. Àngels Font i Bel (Grup d’ERC). 
Sra. Mª Teresa García Galcerán (Grup d’ICV-EUiA). 
Sra. Mª Carmen Jiménez i Rodríguez (Grup de CiU). 
Sra. María Enriqueta Pomares Martínez (Grup de C’s). 
 
Representants d’entitats i associacions: 
Sra. Susana Gutierrez Canet (sindicat UGT). 
Sra. Isabel Fernández Fernández (sindicat CCOO). 
Sra. Rosina López Vigil  (Federació de Dones del Baix Llobregat). 
Sra. Mª Carmen García Hernández (Associació de Dones Clara Campoamor). 
Sra. Irene Blasco Serrano (Associació de Dones Clara Campoamor). 
Sra. Ana Julia Soler Román (Associació d’Esclerosi Múltiple de Gavà). 
Sra. Joana Sánchez Cuenca (Familiars d’Alzheimer - FAGA). 
Sra. Alba Cristina Ros Parejo (Federació d’Associacions de Veïns de Gavà). 
Sra. Montserrat Orgaz Romeu (Coordinadora de Pares i Mares per l’escola pública de Gavà). 
Sra. Eugenia Fabiane de Robles (Associació Gent Gran). 
Sra. Mercedes Barberan Serrano (AREOLA). 
 
Veïnes de Gavà: 
Sra. Rosa Maria Espligares Bona 
Sra. Nuria Ruiz Castell  
Sra. Margarita Roca Ortiz 
Sra. Carmen Monteagudo Sebastià 

 
 

3 - RATIFICACIÓ DE LA PROPOSTA DE NOMENAMENT D’UN MEMBRE DEL 
CONSELL MUNICIPAL DE MEDI AMBIENT I SOSTENIBILITAT 

 
Ratificar, d’acord amb allò que disposa l’article 8.2 del Reglament Marc d’Organització i 
Funcionament dels Consells Municipals de Participació Sectorial, la proposta de nomenament 
del Sr. Albert Massana i Gràcia, en representació del grup municipal d’ERC i en substitució del 
Sr. Pere Balaguer i Alaball, com a membre del Consell Municipal de Medi Ambient i 
Sostenibilitat, òrgan de participació que amb aquesta modificació i a partir d’aquest acord queda 
constituït per les següents persones:  
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Representants dels Grups Municipals: 
Sr. Benet Castillejos Segura (Grup del PSC). 
Sr. Jacinto Poch Homdedeu (Grup del PPC). 
Sr. Albert Massana i Gràcia (Grup d’ERC). 
Sra. Christina Moreno Eddy (Grup d’ICV-EUiA). 
Sr. Juan López i Sánchez (Grup de CiU). 
Sr. Antonio Peña Ramos (Grup de C’s). 
 
Representants d’entitats i associacions: 
Sr. Edu Jodar Larena (CCOO Baix Llobregat) 
Sr. Baltasar Santos Fernández (UGT Baix Llobregat). 
Sr. Josep Maria Servent Vidal (PIMEC Baix Llobregat). 
Sr. Miquel José i Grau (Unió de Pagesos). 
Sr. Salvador Bernadó Súria (Cooperativa Agropecuària del Baix Llobregat). 
Sra. Rosa Cardenete Gago (Consell Municipal de Comerç). 
Sr. Marc Andrés Casanovas (Institut Municipal de Gestió del Patrimoni Cultural i Natural). 
Sr. Miquel Barceló García (Universitat Politècnica de Catalunya). 
Sr. Pau Navarro Espinar  (Grup ecologista QUERCUS). 
Sr. Andreu Muñoz Blay (Associació per la Defensa Forestal). 
Sr. Jordi Pons Otálora (Unió Muntanyenca Eramprunyà). 
Sr. Damià Muñoz Moreno (Federació d’Associacions de Veïns de Gavà). 
Sr. Albert Torras Pérez (Entitat Metropolitana del Medi Ambient). 
 
Veïns i veïnes de Gavà: 
Sr. Manuel Gómez Reyes. 
Sr. José Robledo Villar. 
Sr. Miguel Cobo Pedrosa. 
Sra. Ana Belén Cañizares del Rey. 
 
 

4 - NOMENAMENT DE DIVERSOS INTEGRANTS 
DEL CONSELL DE LA CIUTAT 

 
PRIMER.- Ratificar, d’acord amb l’article 5.1 del Reglament intern del Consell de la Ciutat, els 
dos nomenaments - dictats per l’Alcaldia en virtut d’allò que disposa l’article 132.2.c) punts 6 i 
7 del Reglament Orgànic Municipal - com a integrants del Consell de la Ciutat del Sr. Fernando 
Peña González Piñeiro, en condició de ciutadà escollit aleatòriament, i de la Sra. Elisabel 
Martínez García, com a representant de l’Associació de Veïns Gavà Mar. 
 
SEGON.- Nomenar com a integrants del Consell de la Ciutat, d’acord amb l’article 132.2.c) 
punts 3 i 5 del Reglament Orgànic Municipal i a proposta de l’alcalde --en compliment de 
l’article 6 del Reglament Intern del Consell de la Ciutat, relatiu a la revocació, substitució i 
renovació dels seus membres--  les següents persones: 
 
Al grup de representant d’institucions, entitats i/o col·lectius de ciutadans i ciutadanes, el Sr. 
Manuel Maniega Prieto (Club Futbol Gavà), en substitució del Sr. Juan Ródenas Villena i, per la 
seva especial representació, el Sr. Teodosio Miguel Giménez (Associació BATEGA), en 
substitució del Sr. Francisco Valle Rodríguez, i el Sr. Anouar Marsou Marsou (Associació 
Cultural Islàmica de Gavà), en substitució del Sr. Bader Bourbah Bourbah. 
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5 - DESAFECTACIÓ DE L’IMMOBLE MUNICIPAL DE LA RAMBLA POMEU 
FABRA, NÚM 147-151, COM A BÉ PATRIMONIAL I APROVACIÓ DEL 

CONVENI DE CESSIÓ D’ÚS DE L’IMMOBLE A L’ASSEMBLEA LOCAL 
DE LA CREU ROJA A GAVÀ 

 
Primer.- Aprovar inicialment la desafectació de part de l'immoble municipal ubicat a la rambla de 
Pompeu Fabra, núm. 147-151, baixos, de Gavà, amb una superfície de 155 m2 (segons pla que 
consta a l'expedient), canviant la seva qualificació de bé de domini públic a bé patrimonial.  
 
Segon.- Aprovar inicialment, també, el conveni de cessió, a títol gratuït i merament tolerat, de 
l’ús de part de l’immoble ubicat a la rambla de Pompeu Fabra, núm. 147-151, baixos, de Gavà, 
que s’assenyala al plànol que consta a l’expedient incoat a l’efecte, per al desenvolupament 
d’activitats i serveis de caràcter social a la ciutat. 
 
Tercer.- Sotmetre aquests acords a informació pública per un període de 20 dies, a comptar des 
de l'endemà de la inserció del corresponent edicte al Butlletí Oficial de la Província i tauler 
d'anuncis de la corporació, a fi i efecte de que els interessats puguin presentar les al·legacions 
que creguin pertinents. 
 
Quart.- Tenir-los per aprovats definitivament només en el cas que no es presentin al·legacions 
en el termini esmentat a l’apartat anterior. 
 
Cinquè.- Facultar a l’alcalde i al tinent d’alcalde de Governació i Espai Públic, indistintament, 
per a la signatura del conveni de cessió d’ús, així com per signar quants documents siguin 
necessaris a aquest efecte i resoldre totes les qüestions que, en aquesta matèria i per aquest 
motiu, puguin plantejar-se per a la resolució del present acord. 

 
L’acord va ser adoptat per unanimitat dels regidors presents a la sessió en el moment de ser 
adoptat (21), donant-se per tant el requisit del vot favorable de la majoria absoluta (11) del nombre 
legal de membres de la Corporació (21) que, per a aquest cas, exigeix l'article 47.2. n) de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local.  
 

---------- 
 

El Sr. José Obispo va fer l’explicació inicial de la proposta, indicant que en essència, es 
tractava en primer lloc de desafectar la part de l’immoble municipal situat a Rambla 
Pompeu Fabra núm- 147-151, canviant la seva qualificació actual de bé de domini 
públic a bé de caràcter patrimonial, i en segon lloc, aprovar inicialment el conveni de 
cessió a la Creu Roja, d’un espai de 155 m2 per a ús d’aquesta institució. D’altra banda, 
el Sr. Obispo va assenyalar que el conveni establia l’obligació de Creu Roja d’elaborar 
un programa d’activitats anuals, així com el seu pressupost anual, l’obligació de 
presentar també una memòria d’activitats, alhora que es contemplava la creació d’una 
comissió de seguiment, integrada per dos membres de l’Ajuntament de Gavà i dos 
membres de Creu Roja. Finalment, el Sr. José Obispo va indicar que el conveni tindria 
en principi una vigència de cinc anys, però que aquest seria susceptible de possibles 
pròrrogues anuals, tal com es va indicar a la comissió informativa. 
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6 - EXECUCIO SENTENCIA NÚM. 257/2009, TRIBUNAL SUPERIOR 
DE JUSTICIA DE CATALUNYA. APEL.LACIÓ 146/2008 

(C.E. SECTOR MAS BRUGUES I). 
 
PRIMER.- Executar de la sentència núm. 217, dictada el dia 12 de març de 2009, per la Secció 
Primera de la Sala del Contenciós Administratiu del Tribunal Superior de Justícia de 
Catalunya, en el recurs d’apel·lació  núm. 146/2008 interposat per Manuel Barrena Recobenis i 
altres, contra la sentència de 26 de maig de 2008, dictada pel Jutjat del Contenciós 
Administratiu núm. 1 de Barcelona (Rec. núm. 289-2003) en relació a les liquidacions 
girades de les contribucions especials per l’obra municipal ordinària núm.18/02  “Projecte 
de millora urbana de Mas Brugués I”, que estableix que el percentatge de repercussió als 
interessats del 90 % ha d’ésser substituït pel 70 %. 
 
SEGON.- Liquidar noves contribucions especials als recurrents, d’acord amb la relació de 
subjectes passius i de quotes individualitzades que s’aprova en base a les determinacions 
establertes en l’acord del Ple de l’Ajuntament de Gavà de 27 de juny de 2006 amb la següent 
modificació: 
 

- La quantitat a repartir entre els beneficiaris de les obres del sector Mas Brugués I és el 70 
% (1.031.730,19 €) del cost de les obres imputables al sector (1.473.400,28 €). 

 
TERCER.- Retornar les quantitats indegudament ingressades pels recurrents, més els 
interessos legals corresponents. 
 
QUART.- Comunicar el present acord al Jutjat del Contenciós Administratiu núm. 1 de 
Barcelona. 
 

---------- 
 

El Sr. José Obispo va indicar que la proposta d’acord tenia per objecte l’execució de la 
sentència dictada en data 12 de març de 2009 pel Tribunal Superior de Justícia de 
Catalunya, relativa a Más Bruguers I, recordant que ja en el seu dia l’Ajuntament de 
Gavà va acordar la imposició de contribucions especials a dita urbanització, repercutint 
el 90 % del seu cost al veïns, mentre que l’Ajuntament es faria càrrec del 10 % restant. 
Tot i amb això, un total de 24 dels 99 propietaris afectats per dites contribucions van 
recórrer davant la Jurisdicció Contenciosa-Adminstrativa, dictant-se la sentència objecte 
de la present proposta, mitjançant la qual es declarava que els propietaris només haurien 
de satisfer el 70 % de l’import de dites contribucions especials, mentre que l’Ajuntament 
restava obligat a fer-se càrrec del 30 % restant.  Així doncs, en execució de sentència, el 
que pertocava ara era retornar l’import satisfet de més pels propietaris. 

 
 

7 - CESSIÓ AL SERVEI CATALA DE LA SALUT 
DE LA FINCA DESTINADA A CENTRE D’ATENCIÓ PRIMÀRIA 

(SECTOR PLA DE PONENT) 
 
PRIMER.- Cedir gratuïtament, en propietat, al Servei Català de la Salut el terreny de 5.295 
m2 de superfície, que correspon a l’equipament E-1 del Pla Parcial del Sector Pla de Ponent 
que tot seguit  es descriu: 
 

URBANA: Parcel·la destinada a equipament públic situada al sector urbanístic “Pla de 
Ponent, primera etapa” del Municipi de Gavà, assenyalada amb el nombre E.1 del Pla 
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Parcial, de superfície cinc mil dos cents noranta-cinc metres quadrats. AFRONTA: 
Nord i Oest, amb parc urbà del Pla Parcial del sector Pla de Ponent; al Sud, amb 
l’equipament E.2 del Pla Parcial del Sector Pla de Ponent, i a l’Est, amb vial públic 
assenyalat com a vial B del Pla Parcial del Pla de Ponent.” Creada per divisió 
material de la finca número 35.036. 
 
TITULAR DE LA FINCA:  Ajuntament de Gavà,  (NIF: P0808800G) 
-Participació 100 % (TOTALITAT) del ple domini.  
 
 TITOL: DIVISIÓ MATERIAL. Inscripció 1ª de data 10 de novembre de 2008, al foli 
53 del tom 1.287, llibre 893, motivada per certificació de l’Acta d’ocupació directa de 
data 25 de setembre de 2008, lliurada el 7 d’octubre següent pel Secretari General de 
l’Ajuntament de Gavà. 

 
SEGON.- La finca objecte de cessió s’ha de destinar a Centre d’Atenció Primària 
mitjançant la seva construcció i/o ús per a tal finalitat. 
 
A tals efectes si la finca cedida no es destina a la finalitat esmentada en el termini de 5 anys 
o deixa de destinar-se a dita finalitat dins dels 30 anys següents, el bé objecte de cessió revertirà 
automàticament de ple dret a favor de l’Ajuntament cedent, en els termes que resulten de 
l’article 50 del Decret 336/2988, de 17 d’octubre, pel qual s’aprova el Reglament del Patrimoni 
dels ens locals (DOGC núm. 1076, de 2/12/1988). 
 
TERCER.- La construcció del Centre d’Atenció Primària a que fa referència aquest acord 
podrà ser dut a terme pel propi Servei Català de la Salut o per un tercer mitjançant qualsevol 
negoci jurídic. 
 
El terreny és apte per al seu destí com a Centre d’Atenció Primària i comptarà amb abastament 
d’aigua, evacuació d’aigües, subministrament d’energia elèctrica amb la potència suficient per 
l’execució de l’obra i el posterior correcte funcionament de Centre d’Atenció Primària així com 
amb la instal·lació d’una estació transformadora d’energia –en el supòsit de ser necessari-, i el 
vial que dona davant del solar tindrà pavimentada la calçada i tindrà encintades les voreres, i 
correspondrà a l’Ajuntament cedent l’adopció de les mesures necessàries per aconseguir el seu 
destí a plena satisfacció del cessionari, sense cap cost o càrrega per aquest. 
 
Tots els impostos i taxes derivats de la construcció, instal·lació i obres del Centre d’Atenció 
Primària gaudiran de les exempcions i bonificacions previstes en el Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes 
Locals, i en les Ordenances Fiscals Municipals. 
 
L’Ajuntament inclourà, si s’escau, el Centre d’Atenció Primària dins les exempcions de 
l’impost béns immobles que prevegin les seves ordenances fiscals, d’acord amb el Reial Decret 
Legislatiu abans esmentat. 
 
QUART.- Facultar indistintament l’alcalde de l’Ajuntament de Gavà i el tinent d’alcalde de 
Governació i Espai Públic per dur a terme els actes i signar els documents que siguin necessaris 
per a l’efectivitat del que es disposa en el present acord. 
 
L’acord va ser adoptat per dinou (19) vots a favor (12 PSC, 3 PPC 2 ICV-EUiA, 1 CiU i 1 C’s), 
cap en contra i dues (2) abstencions (ERC), donant-se per tant el requisit del vot favorable de la 
majoria absoluta (11) del nombre legal de membres de la Corporació (21) que, per a aquest cas, 
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exigeix l'artic le 47.2. ñ) de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen 
Local 

---------- 
 

Després de l’explicació de la proposta per part del Sr. José Obispo, va prendre la 
paraula el Sr. Marcel·lí Reyes, en nom d’ERC. el qual va indicar que la seva 
intervenció només faria referència als aspectes més formals de la questió, sense entrar 
en altres aspectes relatius al Pla de Ponent. Així doncs, el Sr. Reyes va manifestar que 
la posició d’ERC en aquest punt seria la de l’abstenció, atès que aquest CAP feia falta  
la nostra població, per bé que inicialment tenia una altra ubicació. En aquest sentit, el 
Sr. Reyes va dir que totes les maniobres seguides per l’ajuntament per tal de poder 
ubicar-lo en l’àmbit del Pla de Ponent no havien fet altra cosa que retardar la 
instal·lació i posada en marxa d’aquest nou CAP. 
 
De la seva banda el Sr. Josep Llobet, en nom del PPC, va dir que el seu grup 
compartia la necessitat d’aquest nou CAP, i per tant, compartien la necessitat 
d’aquesta cessió de terrenys a la Generalitat per a la construcció d’aquesta nova 
instal·lació sanitària, recordant alhora que tal i com el seu grup ja havia avançat en la 
comissió informativa, seria molt important que dins d’aquest procés de cessió, seria 
molt convenient ja que es contemplés dotar a dites instal·lacions d’un centre de 
radiologia, petició aquesta que el PPC feia temps que venia demanant, i més encara, a 
la vista de les promeses que diferents Consellers de Salut havien fet en ocasió de 
diverses visites a la nostra ciutat, dient que d’aquí un o dos anys aquest servei ja seria 
una realitat. En aquest sentit, el Sr. Llobet va reiterar que no era normal que una 
població de prop ja dels cinquanta mil habitats, els seus habitants no disposessin 
encara d’un centre de radiologia, havent-se de desplaçar-se a Viladecans o a 
Castelldefels per fer-se una trista radiografia, quan qualsevol centre privat existent a la 
nostra ciutat ja oferia aquest servei des de feia anys. En definitiva, el Sr. Llobet va dir 
que hauria de ser una exigència per part de l’equip de govern que aquest nou CAP 
comptés amb un servei complet de radiologia, és a dir, que comptés no només de 
radiologia, sinó també ecografia, ortopantomografia, i tots aquests nous sistemes 
moderns que avui dia existien, evitant així que els nostres ciutadans i ciutadanes 
s’haguessin de desplaçar a altres indrets.  
 
Seguidament el Sr. José Obispo va tornar a prendre la paraula, indicant que en 
resposta a la intervenció anterior del Sr. Marcel·lí Reyes, no hi havia cap tipus de 
retard en la programació de la instal·lació i posada en marxa del CAP, ja que, ben el 
contrari, les actuacions que s’estaven portant a terme no tenien altra finalitat que 
facilitar el més ràpidament possible la construcció del tercer CAP a la nostra ciutat. 
D’altra banda, i pel que feia a la intervenció del Sr. Josep Llobet, el Sr. Obispo va dir 
que el projecte del nou CAP contemplava no tan sols un servei de radiologia, sinó 
també altres serveis complementaris que en aquesta moments no s’estaven oferint a la 
nostra ciutat.  
 
Finalment, el Sr. Alcalde va indicar que calia recordar que el que havia dit el Sr. 
Llobet estava incorporat en el pla d’usos del CAP, de la mateixa manera que calia 
donar una bona noticia per a la nostra ciutat, assenyalant en aquest sentit que 
l’empresa GISA ja havia designat l’equip d’arquitectes que havia de redactar el 
projecte del nou CAP, i per tant, el tempus que s’estava seguint per a la construcció 
del tercer CAP a Gavà s’estava complint perfectament, i això sense perjudici de 
manifestar que altres ciutats amb el mateix nombre o més habitants que Gavà, no 
disposaven encara d’un tercer CAP, i a més, amb l’afegitó que aquesta nova 
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instal·lació sanitària disposaria no tan sols dels pertinents serveis de radiologia, 
ecografia, etc., sinó també de serveis de rehabilitació, serveis d’atenció a persones 
amb disminució psíquica, etc., complementat amb el fet de que aquesta nova 
instal·lació ubicaria el centre de la subcomarca des del punt de vista de la direcció de 
l’Àrea Bàsica, afegint en últim terme que temps hi hauria per examinar el projecte i 
analitzar el seu contingut. 
 
 

8 – ACCEPTACIÓ AJUTS FONS DE FOMENT DEL PROGRAMA DE 
BARRIS I ÀREES URBANES D’ATENCIÓ ESPECIAL 

(SECTOR SERRA DE LES FARRERES) 
 
PRIMER.- Acceptar la subvenció atorgada per resolució del conseller de Política Territorial i 
Obres Públiques de 23 de juliol de 2009, en aplicació de la Llei 2/2004 de 4 de juny, de millora 
de barris àrees urbanes i viles que requereixen una atenció especial (convocatòria Resolució 
PTO/832/2009, de 27 de març), per al “Projecte d’intervenció integral del sector serra de les 
Farreres”, subvenció que ascendeix a la quantitat de 7.786.015,50 €, equivalent al 50 % del 
pressupost aprovat per resolució (15.572.039,-- €). 
 
SEGON.- Determinar, en aplicació de l’article 18.2 del Decret 369/2004, de 7 de setembre, pel 
qual es desenvolupa la Lle i 2/2004, de 4 de juny, de millora de barris àrees urbanes i viles que 
requereixen una atenció especial, que en el comitè d’avaluació i seguiment hi seran 
representades les següents entitats: 
 
Entitats veïnals: 
-Associació de Veïns de Ca n’Espinós. 
-Associació de Veïns de Can Tries 
 
Associacions ciutadanes: 
-Associació Pro-Ajuda a Minories Marginades (APAMM) 
-Esplai Masia Espinós. 
 
Agents econòmics i socials: 
-Federació d’Associacions de Veïns de Gavà. 
-Fundació Ntra. Sra. de Brugués. 
 
TERCER.- Facultar indistintament l’alcalde de l’Ajuntament de Gavà i el tinent d’alcalde de 
Governació i Espai Públic per a la signatura del corresponent conveni i per resoldre totes les 
qüestions que, en aquesta matèria i per aquest motiu, puguin plantejar-se. 
 

---------- 
 

El Sr. José Obispo va dir en síntesi que la proposta tenia com a objectiu acceptar la 
subvenció atorgada per la Conselleria de Política Territorial i Obres Públiques el 23 de 
juliol passat, pel projecte d’intervenció integral del sector Les Farreres, assenyalant 
que el projecte havia estat ja objecte d’explicació en una Junta de Portaveus, afegint 
que a la vegada es creava un comitè d’avaluació i seguiment, constituït, entre d’altres, 
per dos representants de les entitats veïnals,  indicant que la proposta era de que fossin 
representants de les Associacions de Veïns de Ca N’Espinós i Can Tries, 
respectivament, dos representants d’associacions ciutadanes de més forta implantació 
en el sector, proposant-se en aquest cas que fossin representants de l’Associació Pro 
Ajuda Minories Marginades (APAMM)  i l’Esplai Masia Espinós, i dos persones en 
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representació dels agents econòmics i socials, proposant-se en aquest que ho fossin de 
la Federació d’Associacions de Veïns de Gavà, i de la Fundació Nostra Senyora de 
Bruguers. 
 
A continuació va prendre la paraula el Sr. Alcalde, per indicar el motiu de satisfacció 
pel fet de que Gavà hagués estat una de les ciutats receptores d’aquestes importants 
ajudes estatuïdes per la Llei de Barris, a la vegada que va anunciar que tot i aquest 
acord formal que s’havia de prendre, s’estava treballant per veure com desenvolupar 
tots aquests aspectes, amb la voluntat de cercar un ampli consens al voltant de les 
importants actuacions que s’haurien de portar a terme en aquests barris de Cant Tries i 
de Ca N’Espinós.        
 
A continuació el Sr. Miguel Ángel Ibáñez, en nom de Ciutadans, va indicar que, en 
primer lloc, calia felicitar-nos tots plegats per l’atorgament d’aquest ajut, afegint que 
la posició del seu grup seria, evidentment, la de votar a favor de la proposta. Tot i amb 
això però, el Sr. Ibáñez va dir que tal i com ja havien avançat en la comissió 
informativa, calia fer palesa la seva preocupació pel fet de que aquesta important suma 
de diners que rebia l’ajuntament, anava acompanyada de l’obligació municipal de fer 
una aportació plurianual d’una quantitat equivalent, és a dir, d’uns set milions i mig 
euros, i per bé que fos cert que es tractava de fer-la efectiva en diverses anualitats, no 
deixava de ser cert que en la situació actual, aconseguir aquesta quantitat no era pas 
gens senzill, i d’aquí les prevencions del seu grup. Per això, va dir el Sr. Ibáñez, 
Ciutadans s’alegrava d’aquest ajut, però a la vegada, estaven preocupats per saber 
d’on es podrien treure aquests diners a aportar per l’Ajuntament de Gavà. 
 
De la seva banda el Sr. Marcel·lí Reyes, en nom d’ERC, va dir que el seu grup votaria 
favorablement, com no podia ser d’altra manera, afegint que entenien que era molt 
important que després de molts anys hi hagués una intervenció decidida i clara per 
resoldre l’encaix d’aquest barri dins del que era la ciutat de Gavà, esperant que aquest 
projecte, que era de gran envergadura i amb un disseny que s’allargaria en el temps, es 
podessin emprendre també a la vegada aquelles mesures complementàries, que encara 
que potser quantitativament no tant importants, servissin per resoldre definitivament 
l’encaix de Ca N’Espinós amb la nostra ciutat. En aquest sentit doncs, el Sr. Reyes va 
dir que calia felicitar-nos per aquest pas tant important, i també perquè la negociació 
amb el Govern de la Generalitat hagués estat tant profitosa, ja que fins ara, tot i 
tractar-se d’una questió que qui més qui menys portava en el seu programa electoral, a 
la vegada tothom era conscient també que es tractava d’una questió de molt difícil 
solució, atesa la seva envergadura i complexitat, que comportava la necessitat d’una 
intervenció decidida per part del  Govern del país.          
 
Per la seva part el Sr. Josep Llobet, en nom del PPC, va dir que com ja havien avançat 
en el seu dia i així ho havien manifestat també en la comissió informativa, el seu grup 
donaria suport a la proposta, a la vegada que es congratulaven de que les negociacions 
amb el Govern de la Generalitat haguessin arribat a bon fi, de cara a l’obtenció 
d’aquest important ajut, recordant a aquests efectes que la Llei de barris va ser una llei 
aprovada pel Parlament de Catalunya amb l’acord de totes les forces polítiques, i per 
tant, calia felicitar-nos de que una intervenció integral d’aquesta naturalesa tingués, 
entre d’altres beneficiaris, la ciutat de Gavà. En aquest sentit, el Sr. Llobet va dir que, 
encara i així, es tractava d’un pla a quatre o cinc anys vista, però que atesa la 
important inversió econòmica que representava, es podrien produir petits ajornaments 
en base a la capacitat econòmica, bé de l’ajuntament, bé de la pròpia Generalitat, cosa 
d’altra banda fàcilment comprensible, va dir que compartia també la intervenció del 
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Sr. Ibáñez, en el sentit de que efectivament, la questió del finançament seria complexa 
per l’ajuntament, i que per tant, calia treballar entre tots per aconseguir els set i mig de 
milions d’euros que li corresponia satisfer a l’ajuntament. Tanmateix però, el Sr. 
Llobet va dir també que el vot favorable de la seva formació no esdevenia un xec en 
blanc, indicant a aquests efectes que, certament, el que s’havia aconseguit era molt 
important, la qual cosa comportava que en cap cas es podia rebutjar un ajut com 
aquest, però a la vegada, va afegir també que calia fer un seguiment molt acurat de la 
questió, ja que en principi, hi podien haver questions puntuals en les quals l’acord 
entre tots els grups no fos inicialment possible, sense perjudici d’arribar a acords 
posteriors, com era el cas, per exemple, de la petició del grup del PPC de fer un carril 
de circumval·lació a Can Tries en lloc del parc de ribera proposat, o el fet de la pretesa 
transformació de la Masia en un centre d’interpretació de la natura, atès que potser hi 
podria haver algun altre ús que beneficiés més directament al barri. En definitiva, el 
Sr. Llobet va dir que el grup municipal del PPC donava tot el seu suport a la proposta, 
però amb el benentès de que, a la vegada, en el futur s’hauria de produir un debat 
constant entre els partits del govern i els de l’oposició per veure com es podrien anar 
desenvolupant les múltiples accions que s’haurien d’emprendre, citant en aquest sentit, 
per exemple, les mesures complementàries a que havia al·ludit abans el Sr. Marcel·lí 
Reyes. Finalment, el Sr. Llobet va demanar si ja se sabia quins serien els membres del 
govern que es designarien per formar part del comitè d’avaluació i seguiment. 
 
Seguidament va tornar a fer ús de la paraula el Sr. José Obispo, assenyalant que en 
relació a l’anterior intervenció del Sr. Miguel Ángel Ibáñez, calia precisar que com ja 
havia indicat en comissió, la durada del pla es fixava en uns sis anys, afegint a més 
que si el govern municipal havia sol·licitat l’ajut, era perquè estava convençut de que 
podria fer front també les seves obligacions financeres. D’altra banda, el Sr. Obispo va 
manifestar que era voluntat decidida de l’equip de govern el fet d’anar transformant 
els barris més antics de la nostra ciutat, per anar situant-los des d’un punt de vista de 
les dotacions i serveis, al mateix nivell que el dels barris més moderns, dient que per 
exemple, amb l’anomenat “pla Zapatero”, el barri de Can Tintoré seria objecte d’un 
canvi molt important, de la mateixa manera que els barris de Can Tries i de Ca 
N’Espinós serien també objecte d’una profunda transformació, especialment pel que 
feia a la seva qualitat de vida. Així mateix, el Sr. Obispo va dir que encara no se 
sabien els noms de les persones que integrarien el comitè d’avaluació i seguiment, ni 
del govern, ni de les associacions que abans havia esmentat. Finalment, va assenyalar 
que respecte de les intervencions que es portarien a terme en els barris, en el seu dia ja 
s’informaria de quines serien les concretes intervencions previstes per a cadascun 
d’ells, respecte de les quals s’informaria adequadament. 
 
En darrer terme, el Sr. Alcalde va prendre la paraula només per reiterar la voluntat de 
consens existent per part de l’equip de govern, afegint al mateix temps que aquesta 
actuació suposava un veritable repte per la ciutat de Gavà, però que en tot cas, 
suposava un pas molt important, i en aquest sentit, recordant l’anterior intervenció del 
Sr. Reyes, va dir que s’havia passat d’una aspiració que figurava més o menys 
idealitzada en tots els programes electorals, a una realitat palpable i tangible, que 
comportaria una modificació radical de dos barris de la nostra ciutat. Tanmateix, per 
complexa que fos la tasca a emprendre, que ho era, el Sr. Alcalde va dir que els acords 
arribarien al seu temps, i a més, es portarien a aquest plenari, bé fos una modificació 
del PGM, bé un pla d’equipaments. Així les coses, el Sr. Alcalde va proposar una 
forma d’actuació similar a la que s’havia adoptat en el cas de Ca N’Espinós, amb un 
ampli consens entre les forces polítiques, i en aquest sentit, el Sr. Alcalde va reiterar 
que malgrat les formalitats, la voluntat de consens es mantenia exactament igual pel 
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govern municipal, afegint que de moment hi havia un treball previ dels tècnics que 
redactarien el pla, però que quan aquest estès ja força elaborat,  en començaríem a 
parlar i a consensuar.  
 

 
9 - PLA ESPECIAL AMPLIACIÓ D’USOS ZONA VP1 DEL 

PLA PARCIAL PLA DE PONENT 
(Aprovació provisional) 

 
PRIMER.- Aprovar provisionalment el “Pla Especial ampliació d’usos per a la zona Vp1 
del Pla Parcial Pla de Ponent de Gavà”, promogut per Ana Mª Vidal Cucurny “Masia Can 
Ribas”, que va ser aprovat inicialment per la Junta de Govern Local de 16 de juny de 2009. 
 
SEGON.- Remetre’l a la Comissió d’Urbanisme de Barcelona, als efectes de la seva 
aprovació definitiva. 
 

---------- 
 

El Sr. José Obispo va fer l’explicació de la proposta, indicant en síntesi que la finalitat 
era de permetre un canvi d’usos de la Masia de Can Ribes, respectant evidentment els 
valors que des del punt de vista del patrimoni monumental representava aquesta Masia, 
afegint que la proposta havia estat aprovada inicialment el 16 de juny d’enguany, i que 
ara, després de la seva aprovació pel Ple, corresponia remetre a la Comissió Territorial 
d’Urbanisme de Barcelona. 
 
Seguidament va prendre la paraula el Sr. Ramon Castellano, en nom de CiU, el qual va 
indicar que en relació a aquest equipament, ja s’havia produït un intens debat en la 
comissió informativa, i en aquest sentit, per bé que CiU valorava la proposta 
positivament, atès que considerava que no hi havia cap impediment a que es podés 
treure un rendiment econòmic a aquesta instal·lació, sí que va dir que volia aprofitar 
l’ocasió per fer una reflexió a l’equip de govern de la ciutat, en el sentit de que, tenint en 
compte que la nostra ciutat s’apropava ja als cinquanta mil habitants, potser calia pensar 
ja en la necessitat de disposar d’equipaments, ni que fossin d’iniciativa privada, que 
possibilitessin la celebració d’actes o esdeveniments que permetessin rellançar la nostra 
ciutat, i que constituïssin una veritable dinamització per l’economia local.  

 
 

10 - SUSPENSIÓ ATORGAMENT DE LLICÈNCIES 
LOCUTORIS TELEFÒNICS 

 
PRIMER.- Suspendre, en aplicació de l’article 71 del Decret Legislatiu 1/2005, de 26 de juliol, 
text refós de la Llei d’Urbanisme, l’atorgament de llicències d’instal·lació o ampliació 
d’activitat o usos de locutoris telefònics i anàlegs, i d’altres autoritzacions municipals 
connexes establertes per la legislació sectorial, a tot el terme municipal de Gavà. 
 
Aquesta suspensió s’efectua per estudiar una modificació puntual i/o una ordenança municipal 
que reguli els usos objecte de la suspensió. 
 
SEGON.- Publicar aquest acord al Butlletí Oficial de la Província i en un dels diaris de major 
difusió de la província. 
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TERCER.- Establir que la suspensió tindrà una durada d’UN ANY, a comptar des de la 
publicació en el Butlletí Oficial de la Província. 
 
L’acord va ser adoptat amb vint (20) vots a favor (12 PSC, 3 PPC, 2 ERC, 2 ICV-EUiA i 1 C’s), 
cap en contra i una (1) abstenció (1 CiU), donant-se per tant el vot favorable de la majoria 
simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest 
moment- a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, 
de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 
2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya. 
 

---------- 
 

El Sr. José Obispo va dir que amb l’aparició de les noves tecnologies de la comunicació, 
havien aparegut a la nostra ciutat un bon nombre de locutoris, fins el moment que 
n’havien quinze d’oberts i algun altra en tramitació, la qual cosa havia donat lloc a que, 
si s’hi afegia una regulació legal insuficient, ens abocava a una situació una mica difícil 
de controlar. Per això, davant d’aquesta situació, el govern municipal havia decidit de 
suspendre les llicències de locutori pel termini d’un any,  per tal de confegir una 
reglamentació municipal que regulés una mica més acuradament aquest tipus 
d’establiments.  
 
Per la seva banda el Sr. Ramon Castellano, en nom de CiU, va dir que en aquest punt, 
els assessors interns del seu grup municipal van propiciar un intens debat, molt semblant 
al que es va produir en la pròpia comissió informativa municipal, a propòsit de la 
idoneïtat d’aquesta suspensió. Tot i amb això, per bé que el grup municipal de CiU 
entenia la preocupació de l’equip de govern sobre aquesta questió, especialment per la 
manca d’una ordenança que donés una certa seguretat sobre aquests tipus d’activitats, el 
Sr. Castellano va dir que a la vegada, calia considerar que des del respecte a la lliure 
economia de mercat, quan menys intervingués l’administració davant la iniciativa 
privada, millor. En tot cas però, el Sr. Castellano va manifestar que sense perjudici de la 
voluntat de regulació municipal d’aquesta activitat, que fins a cert punt arribaven a 
entendre,  el cert era que, amb tot, el seu grup no ho acabava de veure clar, i per tant, la 
seva posició seria la de l’abstenció.  
 
Per la seva part el Sr. Miguel Ángel Ibáñez, en nom de Ciutadans, va manifestar que tal 
com havien expressat en la comissió informativa, el seu grup es posicionaria a favor, 
entenent que aquesta suspensió de llicències era una moratòria per reordenar el sector, i 
prevenir alhora els problemes derivats de la manca d’una ordenança reguladora 
d’aquesta activitat de locutori. Per això, va dir el Sr. Ibáñez, no es tractava tant d’una 
ingerència dins del lliure mercat, sinó d’una moratòria per reordenar un sector respecte 
del qual hi havia una insuficient regulació, i més en un moment en el qual encara era 
possible intervenir per posar ordre en aquest sector, fet que més endavant seria bastant 
més dificultós, i podria arribar a crear un veritable problema de seguretat.  
 
D’altra banda el Sr. Marcel·lí Reyes, en nom d’ERC, va manifestar que el seu grup i ell 
mateix en particular no eren especialment proclius a creure que el mercat s’autoregulés, i 
a més a més, era evident que davant de circumstancies concretes de la pròpia evolució 
d’aquest hipotètic mercat que s’autoregulava, es produïen de vegades negocis que 
florien d’una manera excessiva, i que a més, donaven lloc a repercussions negatives a la 
ciutat, i a més, la podien arribar a desequilibrar. En aquest sentit, el Sr. Reyes va dir que 
potser no era tant un problema dels locutoris telefònics, però sí que era cert que igual 
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que d’altres tipus de negoci, dels quals potser algun dia se n’hauria de parlar en aquest 
ple i adoptar mesures similars, el cert era que, a part de questions tecnològiques, de tipus 
de públic i de determinades demandes, es tractava també d’un tipus de negoci que en un 
moment de crisi com l’actual, semblava relativament fàcil i econòmic d’instal·lar. 
Aleshores, a la vista de les distorsions per les que passava, i de cara a la pròpia 
supervivència d’aquest sector, feia falta una regulació més acurada, que permetés que 
podessin ser més competitius, i que la ciutat assegurés que hi havia demanda pels 
existents, evitant d’aquesta manera una instal·lació absolutament caòtica, desordenada i 
sense cap mena de control, ja que en cas contrari el que succeiria seria que acabarien 
obrint i tancant portes sense cap mena de lògica. Finalment, el Sr. Reyes va dir que 
encara que potser no li tocaria a ell, va voler recordar que feia uns tres anys el grup de 
CiU va ser capdavanter i visionari, fent aquesta mateixa proposta, i en canvi, es va 
oposar a regular les oficines immobiliàries. Per això, va dir el Sr. Reyes, encara que 
aquest grup no estava integrat per les mateixes persones, potser calia jugar sempre en un 
mateix sentit, és a dir, o el mercat ho regulava tot, o el mercat no regulava mai res, però 
quedar-se a mig camí no era la posició més adient per fer entenedora la seva posició als 
ciutadans i ciutadanes. 
 
Per altra banda la Sra. Emma Blanco, en nom d’ICV-EUiA, va dir que certament, com 
havia indicat el portaveu d’ERC, aquest no era un tema nou, ja que feia un parell d’anys 
s’havia fet també una suspensió de llicències en el cas de les entitats bancàries a la 
Rambla, per tal de possibilitar i fer-la compatible amb la instal·lació d’altres activitats. 
Tanmateix però, la Sra. Blanco va dir que la seva intervenció aniria més en el sentit de 
demanar ser una mica més curosos a l’hora de parlar de possibles irregularitats en aquest 
sector, assenyalant a aquests efectes que aquestes suposades irregularitats s’havien de 
tractar exactament igual que a qualsevol altre sector comercial de la ciutat, ja que sinó 
els discursos podrien derivar cap a una altra banda. També va indicar la Sra. Blanco que 
més que parlar de questions de seguretat, la única tasca que de veritat li pertocava a 
l’ajuntament era la mateixa que havia emprés l’Ajuntament de Barcelona, és a dir, dotar-
se d’una normativa que permetia millorar el servei que es donava als usuaris i usuàries, i 
també dotar al sector d’unes mínimes garanties de supervivència, indicant que aquesta 
era la voluntat de l’equip de govern, afegint al mateix temps que qualsevol altre discurs 
que es volés fer al marge del que havia indicat, havia de ser especialment curós.        
 
A continuació va intervenir el Sr. Josep Llobet, en nom del PPC, indicant que en la seva 
opinió calia diferenciar dues questions, sense perjudici d’afegir que podia compartir 
alguna de les anteriors intervencions, indicant en aquest sentit que el que havia dit el Sr. 
Castellano li semblava del tot correcte. Dit això, el Sr. Llobet va insistir en la necessitat 
de diferenciar dues questions o més aviat dues fases: una, la suspensió que es feia avui, 
amb la voluntat de regular el sector, i altra, la situació d’aquest sector una vegada feta la 
regulació. Per això, va dir el Sr. Llobet, s’inclinava més per la intervenció que havia fet 
el Sr. Obispo, i per això el seu grup li donaria suport. En definitiva, una cosa era 
intervenir en el mercat, cosa que pel PPC no era precisament massa del seu grat, i altra, 
regular un sector quan aquest era deficient des d’un punt de vista normatiu i a més, 
comportava problemes per a la nostra ciutat, fet aquest que sí podia entendre. 
Tanmateix, una vegada establerta la regulació, questió diferent era que després no se li 
permetés la seva instal·lació en algun indret de la nostra ciutat, com per exemple havia 
passat en el cas de les oficines i entitats bancàries, supòsit en el qual es partia d’un sector 
perfectament regulat, que no donava cap tipus de problema, ni social, ni econòmic, etc.,  
i en canvi, l’administració si va interferir per dir a on es podien o no s’hi podien 
instal·lar. En definitiva, quan es prohibia a un sector perfectament tranquil i regulat, que 
s’instal·lés en un determinat lloc, aleshores ens podríem trobar que aquest mateix 
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propietari es feia forçat a llogar locals que si portaven problemes. Per això, va dir el Sr. 
Llobet, si no haguessin existit interferències a l’hora d’instal·lar despatxos d’advocats, 
bancs o immobiliàries, potser ara no tindríem problemes derivats de la instal·lació de 
certs establiments comercials que ara ens trobàvem en la necessitat de regular. Per tant, 
va insistir el Sr. Llobet, una cosa era regular un sector per un motiu justificat, i altra, que 
després, una vegada feta la regulació, se’ls deixés instal·lar on volguessin, bé fos a la 
illa, al carrer Sant Pere o al carrer Colomeres, mentre complissin els requisits necessaris 
establerts per la reglamentació aprovada. Així les coses, el Sr. Llobet va indicar que 
aquest era el posicionament que va tenir el PPC en el seu moment, quan es va procedir a 
la regulació de despatxos i oficines immobiliàries i bancàries, sense saber encara hores 
d’ara on radicava el problema, i la regulació que es pretén en aquest moment dels 
locutoris telefònics. En definitiva, el Sr. Llobet va dir que compartia la intervenció del 
Sr. Castellano quan deia que l’Ajuntament de Gavà no havia d’intervenir en el mercat, ja 
que sinó, podia donar lloc a situacions com la present, en la qual els propietaris es veien 
abocats a llogar el seu establiment a qui fos, per tal d’obtenir un rendiment econòmic del 
seu local. Per això, el seu grup estava d’acord amb la regulació, desitjant que fos acurada 
i estès acabada el més aviat possible, però posant també de manifest a la vegada que 
aquesta regulació no es podia fer en vistes a la supervivència del sector: aquesta era una 
problemàtica absolutament aliena a l’ajuntament, en la qual, les regles de la competència 
imposaven la seva pròpia lògica. 
 
En últim terme va intervenir novament el Sr. Obispo, només per dir que teníem dues 
opcions: o bé l’ajuntament tancava els ulls, mentre la ciutat s’omplia de locutoris, amb la 
problemàtica que això plantejava, o bé es procedia a una regulació d’aquest sector, igual 
que si es tractés d’un altre sector comercial qualsevol, només amb les diferències 
derivades de les característiques pròpies de cada activitat en si mateixa considerada. 
Així les coses, el Sr. Obispo va dir que davant l’absència d’una normativa clara, l’equip 
de govern havia optat per suspendre la concessió de llicències durant un any, per tal de 
desenvolupar una ordenança que regulés les característiques de l’activitat, distàncies 
entre locutoris, etc., recordant a la vegada que tampoc era voluntat de l’equip de govern 
entrar a interferir en les regles del mercat, sinó dotar al sector d’una regulació mínima, 
que era una cosa ben diferent. 
 
Ja per acabar, el Sr. alcalde va puntualitzar al Sr. Llobet que aquest ajuntament tenia 
eines legals per entrar a regular els usos d’una ciutat, com per exemple la via dels plans 
d’usos, mitjançant els quals es pretenia fer compatible l’activitat econòmica, és a dir, els 
usos,  amb els espais adreçats al lleure i esbarjo de la nostra ciutadania, recordant a 
aquests efectes, per exemple, que l’ajuntament havia destinat importants recursos a la 
vianalització de la nostra ciutat i també per dotar-la d’activitat econòmica, per fer-la 
agradable als nostres ciutadans i ciutadanes i per tant,  fer-la competitiva des d’un punt 
de vista comercial. En tot cas, va concloure el Sr. Alcalde, retornant al tema dels 
locutoris, una cosa era regular mínimament l’exercici d’una activitat, establir unes certes 
regles de funcionament. que era efectivament el que pretenia el govern, i altra, intervenir 
o alterar les regles del mercat, fet aquest que en cap cas figurava en els plans del govern 
municipal.   

 
 

11 - INFORMACIÓ  PERIÒDICA AL PLE (Primer semestre 2009) 
 
Restar assabentat el Ple de la informació sobre l’estat d’execució dels pressupostos de despeses 
i d’ingressos, així com dels moviments i situació de la tresoreria de l’ajuntament i dels seus 
OOAA, pel primer semestre de 2009, confeccionada per la Intervenció General Municipal, que 
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consta annexa a l’expedient i que es dona per reproduïda. 
 
Aquesta informació es dona en compliment de l’article 18 de les Bases d’Execució del 
Pressupost per l’exercici 2009. 
 
 

 
PART DEDICADA AL CONTROL I FISCALITZACIÓ 

DELS ÒRGANS DE GOVERN 
 

 
 

PRECS I PREGUNTES 
 
En el torn de Precs i Preguntes, el Sr. Alcalde va dir que no  hi havia cap una pregunta 
formulada durant la passada sessió ordinària que encara restés per contestar, per la qual cosa es 
va procedir directament a donar compte i contestar els precs o preguntes que, prèviament i per 
escrit presentat més de vint i quatre hores d’antelació, havien estat formulades pel diferents 
regidors o grups amb municipals. Tot seguit es reflecteix a l’acta el contingut de les 
interpel·lacions formulades i de les corresponents respostes. 
 
El primer Grup Municipal a qui el Sr. Alcalde va donar la paraula per començar a formular els 
precs o preguntes prèviament anunciats per escrit, va ser el Grup Popular.  
 
Efectivament, el regidor d'aquest grup, Sr. Engli , va exposar que alguns veïns i veïnes de Gavà 
havien expressat a aquest grup municipal la molèstia que provoquen les olors als carrers als 
voltants dels mercats municipals de la nostra ciutat. Són zones – digué el regidor - on 
habitualment es carrega i descarrega la mercaderia, o bé estan situats els contenidors. Tot plegat 
fa que les aceres s’embrutin de restes de brossa, així com de líquids que desprenen els aliments 
(peix, carns, verdures, etc.) provocant  olors molt desagradables per a qui hi viu a la vora o hi 
passeja. Atès que aquests carrers que envolten els mercats municipals necessiten un servei de 
neteja especial, més intens i continu per tal d’eliminar totes les restes i les olors, el Partit 
Popular – va dir el Sr. Engli - formula el següent prec: Que l’equip de govern estableixi un 
servei de neteja més intens i continu que a altres carrers on les circumstàncies són diferents, 
servei que contempli la desinfecció i neteja a fons de les aceres i del paviment, per tal de fer 
més agradable la convivència dels veïns i vianants. 
 
En relació a aquest prec i per l’equip de govern, el regidor Sr. Iglesias digué que actualment ja 
estava programat un dispositiu i uns equips de treball que duen a terme específicament aquests 
treballs.  
 
En un segon prec el portaveu del grup del PPC, Sr. Llobet, va exposar que durant els darrers 
mesos l’Ajuntament havia ofert dues hores gratis als pàrkings municipals de la plaça Batista i 
Roca i de la plaça de Jaume Balmes. Aquesta mesura – va dir - resulta molt posit iva per contribuir 
a la millora de la mobilitat i afavorir les compres a nivell local, en un moment difícil en què cal 
que les administracions apliquin fórmules per ajudar la ciutadania, així com impulsar l’activitat 
econòmica i el comerç local. Atès que aquesta campanya ha finalitzat, però segueixen sent 
necessàries totes les mesures possibles que afavoreixin l’economia local i que ajudin a les 
famílies, el Partit Popular – digué el seu portaveu - formula el següent prec: Que l’equip de govern 
posi en marxa novament la campanya de dues hores d’aparcament gratuït als pàrkings de la plaça 
Batista i Roca i de Jaume Balmes. 
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Va contestar el prec en aquesta ocasió el tinent d’alcalde Sr. Víctor Carnero dient que, tal i com 
el regidor del PPC comentava, es tractava d’una campanya i, com tal campanya, es va 
programar en funció dels acords amb les entitats comercials i per una temporalitat concreta. Per 
altre cantó i pel que fa a la darrera campanya i en el cas concret del parquing Batista i  Roca – 
digué el tinent d’alcalde - es tractava també d’una campanya de promoció d’aquest equipament, 
motiu pel qual es va considera que el temps de 6 mesos era l’adequat per aquest tipus de 
promocions. Dit això, va afegir el Sr. Carnero, lògicament el Govern Municipal no descarta  la 
possibilitat de realitzar noves campanyes gratuïtes  dels aparcaments municipals segons la 
casuística social, econòmica o comercial. Com sempre analitzarem la realitat de Gavà i 
proposarem tot allò que sigui positiu per la nostra ciutat.  
  
 
En una  altra intervenció  també del portaveu del PPC, el Sr. Llobet va exposar que a Gavà Mar 
hi havia determinats carrers i aceres aixecades, degut a la força de les arrels dels arbres. Algunes 
d’aquestes vies – digué el Sr. Llobet - han anat reformant-se en els darrers mesos, unes altres 
van solucionar-se però el problema ha ressorgit, i en alguns casos encara no s’hi ha fet cap 
treball d’adequació. El mal estat de determinats carrers provoca que la circulació amb cotxe o 
moto sigui perillosa degut als desnivells de la via, així com per qui hi circula amb bicicleta. 
D’altra banda, quan el problema és a l’acera, dificulta la mobilitat dels vianants. En tots dos 
casos, a més, les pluges empitjoren la situació, ja que el fet que als carrers hi hagi grans 
desnivells i el paviment estigui aixecat, crea bassals a les vies. Alguns exemples són el carrer 
Sitges, Cubelles, Alcanar, i alguns trams de l’avinguda d’Europa, entre d’altres. Davant aquesta 
situació – va dir finalment el Sr. Llobet - el Partit Popular formula el següent prec: - Que l’equip 
de govern dugui a terme els treballs d’adequació dels carrers de Gavà Mar que estiguin aixecats 
per la força de les arrels dels arbres per tal de facilitar la mobilitats als conductors i vianants. – I  
que un cop realitzades les obres, es faci un seguiment per assegurar-ne el correcte manteniment 
de les vies. 
 
 
Com vostè sap, va dir el Sr. Obispo en respondre al prec del portaveu del PPC, periòdicament 
aquest equip de govern ve actuant en la millora de la situació que expressa en el seu prec. Sense 
anar més lluny, en 2008 es va actuar eliminant tots i cadascun dels casos més urgents quedant 
programats tots els altres. En tots els projectes urbanístics nous, i des de fa ja diversos anys, es 
vénen incorporant les mesures oportunes per a evitar aquestes incidències en el futur. 
 
 
En una nova intervenció de les que corresponien al PPC, tot i que en aquesta ocasió a càrrec del 
Sr. Sáez,  aquest va exposar que “En el pasado pleno del mes de julio, el Grupo Municipal del 
Partit Popular instó al equipo de gobierno a tomar las medidas oportunas para reducir al máximo 
el ruido que provocaban algunas personas en la Plaza de Jaume Balmes durante las noches de 
verano, para garantizar así el descanso de los vecinos, atendiendo al cumplimiento de las 
ordenanzas municipales. Una vez finalizada la temporada de calor, los vecinos de la plaza 
lamentan la falta de medidas tomadas en ese sentido, ya que, a pesar de haber presentado las 
quejas correspondientes, no se ha solucionado el problema causado por el incivismo de algunos. 
Al problema del ruido, además, hay que añadirle que los mismos grupos que se reúnen en la 
plaza dejan el suelo lleno de restos (latas, pipas, etc.), haciendo imprescindible intensificar el 
servicio de limpieza a primera hora de la  mañana. Ante estos hechos incívicos de algunas 
personas, y con el propósito de defender el respeto al resto de vecinos el grupo Municipal del 
Partit Popular formula el siguiente ruego: Que el equipo de gobierno tome las medidas para 
hacer cumplir a todos los ciudadanos sin excepción las ordenanzas municipales en lo que 
respecta al uso de las vías y de los espacios públicos para garantizar así la normal convivencia 
ciudadana y alcanzar el bienestar colectivo. 



 17

En relació a aquest prec, el Sr. Obispo digué que les Ordenances municipals són, per definició, 
d'obligat compliment per a tota la ciutadania. Sense excepcions. De fet, qualsevol incompliment --
va dir-- és motiu de sanció tal com s’estableix en el seu règim sancionador. I tal com ja li vaig 
assenyalar referent a això en el Ple del mes de juliol, “hem de certament afavorir qualsevol hàbit 
cívic en la nostra ciutat, però també hem de ser tolerants per a poder distingir la intencionalitat 
dels actes i comprendre que viure en comunitat requereix un grau de flexibilitat adequat tenint en 
compte que tots els nostres actes també tenen sempre conseqüències en els nostres conciutadans i 
conciutadanes”. Hem de distingir entre el murmuri d'una conversa d'estiu en una plaça pública i la 
cridòria incívica, per exemple. 
 
 
Acabat el torn corresponent al PPC, es va iniciar el torn d'ERC 
 
En una primera intervenció el regidor i portaveu d’aquest grup, Sr. Marcel·lí Reyes, va exposar 
que a l’estiu era l’època que es fa un ús més intensiu dels parcs infantils públics, coincidint amb 
el  període de vacances escolars. Hem observat – va dir el regidor - que, en la majoria de zones 
públiques de titularitat municipal amb jocs infantils (amb excepció, potser, del parc de la Torre 
Lluc) és, precisament a l’estiu, quan es troba més a faltar algun element que faci de protecció 
davant dels raigs solars durant les hores de més calor del dia. Per aquest motiu, durant moltes 
hores al dia, aquests parcs són pràcticament inservibles en aquesta època en què són més 
necessaris que mai. És per això – digué  finalment el Sr. Reyes – que es formula el següent 
prec : - Que s’estudiï el sistema o sistemes més adients en cada cas per donar protecció dels 
raigs solars als nens i nenes usuaris dels parcs públics infantils almenys durant els mesos 
d’estiu, de manera que hi hagi prou zones d’ombra perquè puguin ser utilitzats la major part del 
dia.  
 
 
En quant al prec d’ERC que s’acabava de formular el Sr. Obispo va dir que tots els parcs de la 
ciutat tenen arbrat i, per tant, zones de sol i zones d’ombra. Estan pensats i dissenyats per l’ús i 
gaudi de famílies durant els 365 dies de l’any, i entenem – va afegir - que és responsabilitat de 
cadascú fer o no cas de les recomanacions de no exposició solar sense protecció durant les hores 
de sol més intens o en temporades de risc d’ones de calor. Precaucions que, d’altra banda, són 
extensibles a qualsevol altra pràctica com anar a la platja, fer esport o simplement passejar.  
    
 
Contestat el prec, i en aquest cas la regidora d’ERC Sra. Marta Jiménez, va passar a formular un 
segon en el qual, com antecedents, exposava que en una reunió mantinguda el passat 9 de 
setembre entre representants de tots els grups municipals d’aquest Ajuntament i representants 
sindicals dels treballadors de la companyia Roca (afectada per un ERO que implicaria la pèrdua de 
més de tres-cents llocs de treball a la factoria de Gavà i Viladecans), els representants sindicals 
van realitzar una petició expressa perquè els terrenys on avui hi ha ubicada l’esmentada factoria, 
actualment qualif icats segons el Pla General Metropolità vigent de sòl industrial, no fossin mai 
requalificats per a ús residencial. Atès – va dir la regidora - que l’Ajuntament té competències 
urbanístiques per proposar la requalificació d’aquests terrenys, i atès que aquest podria ser un 
factor determinant a l’hora de desanimar a l’empresa ROCA en cas que contempli la possibilitat 
de deslocalitzar la producció de la factoria de Gavà-Viladecans i treure un benefici urbanístic dels 
terrenys que quedessin desocupats a través de les plusvàlues generades per una possible 
requalificació, el grup d’ERC formula el següent prec: - Que el govern municipal es comprometi a 
no requalificar els terrenys que pertanyen al terme municipal de Gavà on s’ubica la part de la 
factoria de ROCA de Gavà-Viladecans, en cas que l’empresa propietària ho demanés formalment. 
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En resposta a petició seva, hem d'aclarir primer de tot – va dir per l’equip de govern, el Sr. 
Obispo - que aquest assumpte és un debat generat per la seva formació política. És cert que el 
passat 9 de setembre representants sindicals dels treballadors de Roca van portar a terme 
aquesta petició, però també és cert que – digué - són vostès qui van signar un article, un mes 
abans de l'esmentada reunió, on sostenen la tesi dels plans ocults de la direcció de Roca. Vostè 
ha de tenir les seves fonts, però el que pretén ara és que el govern municipal es posicioni davant 
una simple hipòtesi particular i partidista amb l'objectiu de treure un benefici propi, amb el seu 
particular estil, òbviament, que com sempre amaga un truc. Si diem que si, vostè dirà que és 
gràcies a vostès; i si diem que no, diran que estem a favor de direcció de Roca o que donem 
l'esquena als treballadors i treballadores. I la veritat, senyora Jiménez, és que això que diu ho 
diu vostè i no ho ha dit cap altre. El govern municipal, senyora Jiménez, treballa amb realitats, 
amb fets. I, ara per ara, tots els nostres esforços estan enfocats a donar suport plenament als 
treballadors en la defensa dels seus llocs de treball. I ens agradaria trobar-nos amb vostès en 
aquest punt, deixar a banda la hipòtesi per a altre moment. En qualsevol cas, i com vostè ha de 
conèixer, no figura en la nostra agenda de govern ni en el programa electoral del PSC cap 
requalificació. 
 

 

La tercera intervenció corresponent a ERC va anar a càrrec del Sr. Reyes. El portaveu del grup, 
desprès de referir que el passat mes de maig havia estat aprovada una esmena de les ordenances 
municipals que donaven un tomb al tractament de la pràctica de la prostitució a la via pública a 
la nostra ciutat, i implicava sancions per a les persones que sol·licitessin els serveis de les 
persones que exerceixen la prostitució, va preguntar: - Quin ha estat el resultat d’aquesta nova 
ordenança municipal pel que fa al nombre d’intervencions de la Policia Municipal, en el període 
maig-setembre 2009? - Quantes sancions s’han imposat en aplicació d’aquesta ordenança en el 
mateix període? - Quines van ser les dades en nombre d’intervencions i sancions en aplicació de 
l’ordenança anterior sobre aquest tema en el període març de 2006 i maig de 2009? 
 
 
Va contestar el Sr. Obispo dient que, en primer lloc, l’Ordenança a la que feia referència la 
pregunta estava vigent des del 19 d’agost d’enguany i, per tant, no podien pas valorar-la abans 
de la seva aplicació. Respecte del nombre de denúncies tramitades des de llavors, va afegir el 
representant en aquesta ocasió de l’equip de govern, han estat un total de 40, i en el període 
comprés entre març de 2006 i maig de 2009, la xifra global és de 9198 (nou mil cent noranta-
vuit) actuacions policials, categoritzades de la següent manera: 5686 identificacions; 1600 
controls i 1912 denúncies.  
 
 
Tot seguit es va passar al quart prec o pregunta d’ERC. I així la Sra. Marta Jiménez, desprès de 
recordar que els dies 23 de juliol i 5 d’agost es van declarar sengles incendis forestals a la zona 
del Pla de Ponent de Gavà, que van afectar diverses hectàrees de zones boscoses i de matolls, i 
van provocar lesions afortunadament lleus a tres persones que participaven en les tasques 
d’extinció, va preguntar: - Quantes hectàrees en total van ser afectades per aquests dos incendis? 
- Fins a quin punt van quedar afectades o malmeses aquestes zones? - Se’n van poder esbrinar 
les causes? Si és així, quines van ser? 
 

Va respondre el Sr. Obispo dient que, en l'incendi del dia 23 de juliol, van ser 5 les hectàrees i 
menys de 1 hectàrea en el del dia 5 d'agost. El grau d'afectació a cada cas és, va dir, i per 
desgràcia, l'habitual en cas d'incendi, afectant principalment a matolls i vegetació. Respecte de 
les causes, oficialment no tenim cap informació, si bé la Policia Local maneja una hipòtesi 
relacionada amb un cable elèctric de mitja tensió, en el cas de l'incendi del 5 d'agost. No obstant 
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això, vostès per la seva banda, insinuen en el seu libelo altres causes més sinistres, fruit 
segurament d'una obsessió.  

 
Per acabar el torn de precs i preguntes d’ERC, també el Sr. Reyes va exposar - com antecedents 
de la pregunta que desprès faria -  que  arran de les ventades del 24 de gener, una gran quantitat 
de zones boscoses de Gavà es van veure – va dir - seriosament afectades, i com a conseqüència 
un gran nombre d’arbres van ser abatuts o malmesos irremediablement. Amb l’arribada de la 
calor de l’estiu, aquesta massa forestal, que en bona part no va poder ser retirada per falta de 
mitjans, es va convertir en un factor de risc d’incendis. Davant d’aquesta situació, segons va 
anunciar el Bruguers Digital amb data 1 de juliol, l’alcalde de Gavà va demanar a la Conselleria 
de Medi Ambient i Habitatge de la Generalitat ajuda per poder netejar, segons la notícia 
referenciada, terrenys de titularitat privada als voltants de turó de Caçagats, l’Hípica de can 
Cerdans i la riba de la riera dels Canyars. Era per aquest motiu que – va dir el Sr. Reyes – es 
preguntava el següent: - Hi ha hagut resposta per part de la Conselleria de Medi Ambient i 
Habitatge a aquesta sol·licitud? - En cas afirmatiu, quina ha esta aquesta ? - Afectava aquesta 
sol·licitud a altres terrenys de titularitat pública, o només els privats esmentats en la notícia 
referenciada? - En cas que s’acabi concedint aquesta ajuda, es té previst repercutir les despeses 
ocasionades als propietaris privats dels terrenys? 
 
 
La resposta de l’equip de govern va anar a càrrec en aquesta ocasió del Sr. Javier García Galcerán 
qui digué que, efectivament, l’alcalde de la ciutat, Joaquim Balsera, va adreçar una carta a la 
Conselleria de Medi Ambient el passat 19 de març, obtenint una resposta parcial a les qüestions 
plantejades inicialment el passat 8 de maig, en carta signada per la Directora General del Medi 
Natural. Posteriorment, l’alcalde va tornar a remetre una comunicació a la conselleria en data 19 
de juny a la qual encara – va dir el regidor - no hem rebut cap resposta. No obstant això, va afegir 
el Sr. García Galcerán, els criteris seguits en les actuacions posteriors a la ventada del 24 de gener 
responien en primer terme a qüestions de seguretat sense distincions entre la forma de propietat. 
Més enllà de si els terrenys eren públics o privats, les actuacions es van prioritzar en funció de la 
perillositat o de les possibilitats individuals de resolució.  
 
Tots els treballs han significat una despesa superior als 800.000 euros, xifra que parla per si 
mateixa de la magnitud de la ventada i dels desperfectes associats. Per tant, una vegada tinguem 
coneixement dels ajuts concedits, serà el moment d’analitzar i decidir al respecte. En qualsevol 
cas, hem requerit en diverses ocasions als propietaris i propietàries privats la neteja de les seves 
parcel·les i terrenys, obtenint una resposta responsable i positiva en molts dels casos.   
 
 
Acabat el torn corresponent al Grup d'ERC es va iniciar el de CiU, sent en tots els casos el Sr. 
Ramon Castellano qui va prendre la paraula per a formular oralment els precs o preguntes 
formulats prèviament per escrit amb, si més no, vint i quatre hores d'antelació al començament 
de la sessió.  
 
Mitjançant la primera intervenció el Sr. Castellano exposar que el Grup Municipal havia rebut 
comentaris de veïns de l’avinguda de les Bòbiles per la necessitat, segons ells consideren, de 
retallar o limitar l’alçada a la que arriben alguns arbres, doncs en moltes ocasions envaeixen els 
balcons o terrasses dels domicilis. És per aquests motius  -va dir el regidor de CiU- que es prega 
es tinguin en compte aquests fets i, si s’escau, s’actuï per a garantir el benestar de la comunitat 
veïnal.  
 
El regidor de l’equip de govern Sr. Iglesias, en resposta a aquest prec, va dir que volia aclarir que 
no havien rebut, respecte d’aquest assumpte concret, cap queixa per part de veïns o veïnes de 
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l’avinguda Bòbiles. No obstant això, no dubti - digué el Sr. Iglesias - que en cas de produir-se 
analitzarem la situació i actuarem, com sempre ha fet aquest equip de govern en benefici dels 
interessos col·lectius de la ciutadania. De fet, i com vostè ja coneix, hi ha establerta una 
programació de manteniment d’arbrat i jardins que inclouen els preceptius treballs de poda que, 
periòdicament, es duen a terme per mantenir l’equilibri entre la salut dels arbres i d’altres aspectes 
com els que vostè assenyala i que poden tenir a veure amb molèsties de diferent índole.  
 
 
Novament el Sr. Castellano, en una segona intervenció, va exposar que davant l’extensió de la 
zona de vianants que ocupa la major part del Barri del Centre de la nostra ciutat, el sentit de la 
circulació de vehicles en els carrers que ho permeten, forcen a haver de voltejar força carrers i 
en un espai considerable per dirigir-se a qualsevol altre punt de la ciutat. És per aquests motius 
que – va dir el regidor de CiU – es prega s’estudiï la possibilitat de redirigir el sentit de la 
circulació en algun carrer (per exemple, el tram superior del carrer Vilà i Vilà o el carrer de 
Marc Grau), per retallar distàncies i facilitar la mobilitat, sempre fent partícips d’aquest estudi 
als veïns del barri.  
 
 
Per l’equip de govern, el Sr. Benet Castillejos va respondre que, tal i com ja havien explicat en 
el Ple de 27 de juliol de 2006, tots els estudis duts a terme des del Departament de Mobilitat, 
que el Sr. Castellano podia consultar quan ho desitgi, contradiuen la proposta. Perquè amb la 
seva proposta – va dir el Sr. Castillejos - el caràcter de la Rambla com a zona de vianants es 
veuria greument afectat, atès que els usuaris i usuàries dels aparcaments ubicats a la Rambla 
haurien de recórrer molts més mestres que actualment per zona de vianants. I d’altra banda, 
pensi – va afegir - que tot i que és evident que sempre pot haver casos particulars que es veurien 
beneficiats amb la seva proposta, la nostra obligació i responsabilitat és cercar un model de 
mobilitat sostenible, segura, universal i competitiva per al conjunt de la ciutadania. I l’anàlisi de 
la situació i els estudis realitzats assenyalen inequívocament l’opció vigent com la més idònia.  
 
 
En la tercera intervenció corresponent al Grup Municipal de CiU, el Sr. Castellano digué que 
davant el recent inici del curs escolar i donada la necessitat evident de reformes i actuacions en 
el manteniment dels centres escolars dependents de l’Administració, doncs molts d’ells exigien 
actuacions immediates, aquest Grup pregunta: Quines han estat les actuacions executades en els 
citats centres al llarg d’aquest estiu, a quina xifra econòmica ha ascendit i s’han aconseguit 
cobrir totes aquestes necessitats? 
 
Sobre quines havien estat les actuacions executades en els citats centres al llarg d’aquest estiu, 
el tinent d’alcalde Sr. Xavier Esteban va enumera les següents: - CEIP L'ERAMPRUNYÀ: 
Divisió de l'aula 42; Pintura interior;  Posar una línia de vida per accedir amb seguretat a la 
coberta de l'edifici. - CEIP JACME MARCH: Lavabos de P3: murs sota les piques perquè no 
quedin cantons vius.  Repassar la silicona; Vorera davant de P3, fet malbé; Canviar finestra P3; 
Marc de porta a la cuina; Reposició de sòcols; Pintar espai d'educació física; Reparar i pintar el 
sostre de consergeria;  Repassar les fixacions de les finestres de les aules de la façana nord. - 
CEIP JOAN SALAMERO: Arreglar les finestres dels lavabos, que puguin obrir i tancar; 
Pavimentar el terra del pati cobert, perquè és un paviment exterior i costa de netejar i fa pudor 
(linòleum); Arreglar la porta de ferro d'entrada al centre (davant CRP), perquè queda oberta 
sense obrir-la el centre; Realitzar la neteja dels graffitis de les parets exteriors; Posar un 
temporitzador al timbre i canviar-lo o augmentar la seva potència (no se sent al pati, ni a les 
últimes aules). - CEIP MARCEL·LÍ MORAGAS: Millorar l'accés al terrat; Posar una línia de 
vida per accedir amb seguretat a la coberta de l'edifici; Substitució circulador calefacció; Pintura 
interior (complet). - CEIP SALVADOR LLUCH: Reparació xarxa gas mòdul nord; Adequació 
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ascensor; Replantació dels arbustos del pati d'Educació Infantil; Reparació xemeneia sortida 
fums cuina; Substituir la caldera de l'edifici Nord. Pel que feia a la qüestió de a quina xifra 
econòmica havia ascendit totes aquestes actuacions executades, el mateix Sr. Xavier Esteban va 
dir que les obres esmentades havien ascendit a 184.132,60 euros. I, finalment, sobre si s’havien 
aconseguit cobrir totes aquestes necessitats, el mateix tinent d’alcalde digué que l’Ajuntament 
venia actuant anualment de manera coordinada amb els centres educatius de la ciutat per fer la 
proposta d’actuacions de manteniment d’estiu per solucionar les problemàtiques que van 
sorgint.  
 
 
La darrera intervenció del representant de CiU va consistir en una pregunta, a  la part expositiva 
de la qual el Sr. Castellano exposava que s’havia evidenciat, i així s’havia de reconèixer, 
l’esforç de l’àrea de governació i espai públic per – va dir - minimitzar al màxim que ha estat 
possible, l’existència de prostitució i en especial a l’Autovia de Castelldefels, dins del nostre 
terme municipal. Però, malauradament, no ha estat erradicada doncs – va afegir el regidor de 
CiU - en el moment que s’han reduït els efectius policials a la zona, aquesta ha tornat a 
incrementar-se. És per aquests motius que – digué finalment - es presenta la següent pregunta: - 
Donat l’esforç humà i pressupostari a nivell municipal davant aquests fets, aquest Govern Local 
ha tingut present la possibilitat d’intentat acordar amb el Departament d’Interior de la 
Generalitat de Catalunya una implicació directa d’aquesta Administració supramunicipal? 
  
 
També en aquesta ocasió el tinent d’alcalde Sr. Obispo va contestar dient que, moltes gràcies en 
primer lloc pel seu reconeixement a la feina feta. Dit això, vull tornar a insistir, tal i com ja vaig 
fer durant la darrera Comissió Informativa que no hem reduït pas els efectius i que continuem 
destinant el mateix operatiu sempre que sigui necessari i, per tant, justificat. I responent més 
concretament al seu prec, vull comunicar-li que en cada reunió de la Junta Local de Seguretat 
que presideix l’alcalde de la ciutat, Sr. Joaquim Balsera, traslladem la nostra preocupació i 
abordem aquest assumpte, d’altra banda tant complex, per mirar de cercar noves línies 
d’actuació que ens apropin cada vegada més a una solució definitiva.  
 
 
Finalment, i en quant els precs o preguntes formulats prèviament per escrit amb, si més no, vint 
i quatre hores d'antelació al començament de la sessió, li va correspondre fer ús de la paraula al 
Sr. Miguel-Angel Ibáñez, integrant del Grup municipal de C’s.  
 
 
En un primer, el regidor de C’s, va dir que “En el cruce entre las calles Colomeres y la calle 
Sant Lluís se encuentra instalado un pequeño parque infantil. Dado que este parque esta situado 
en un cruce con bastante circulación de vehículos y teniendo en cuenta que no dispone de 
ninguna valla de protección, rogamos que el Equipo de Gobierno haga las gestiones necesarias 
para que se instale una valla protectora de seguridad alrededor del parque para evitar posibles 
accidentes y garantizar la seguridad de niños y padres”. 

 
 
En relació a aquest prec de C’s, el tinent d’alcalde Sr. Obispo va dir que estudiarien el prec, si bé – 
va afegir - considerem important tenir en compte que la distància entre el joc infantil (perquè vostè 
ho ha elevat a la categoria de parc infantil quan es tracta d'un únic joc infantil) i la calçada ofereix 
un marge de seguretat que podríem considerar suficient donada la capacitat d'ocupació del mateix 
 
Tot seguit es va passar a un segon  prec o pregunta de C’s.  I així el Sr. Ibáñez, després de dir 
que “Dado que el gimnasio ACCURA tiene una placa en el exterior del edificio informando de 
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que es una “Instal·lació Municipal Esportiva” va formular la següent pregunta: “ - ¿Es una 
concesión municipal cuyas instalaciones revertirán al Ayuntamiento al finalizar la concesión?. - 
Si es una instalación deportiva municipal, ¿Por qué sus precios no han pasado por el Patronato 
de Deportes? Si no lo es, ¿Por qué se indica que lo es? Si lo que se quiere es identificar las 
concesiones municipales deben identificarse todas, por ejemplo, en “Las Marinas”, “Kauai”, 
“Can Llong”, etc. debe indicarse “Instal·lació Municipal de Restauració” y también los quioscos 
de prensa, etc.” 
 
Va contestar també en aquesta ocasió el Sr. Obispo indicant que sí era una concessió municipal, 
que no és el mateix – va dir - que una instal·lació esportiva municipal, i com la modalitat és de 
gestió directa per part del concessionari, no intervenim en cap altre aspecte com la seva política de 
preus. Algunes de les concessions municipals que cita en la seva pregunta estan igualment 
identificades però no s'apuri perquè en els pròxims dies, totes estaran identificades exactament 
igual que està Accura, ja que a primers d'aquesta setmana rebem les plaques que s'havien 
encarregat per a aquest respecte. 
 
En una nova intervenció el Sr. Ibáñez va exposar que “En el cruce entre la calle Santa Creu de 
Calafell y la calle Colomeres, a causa de las fuertes lluvias ocurridas el pasado lunes 14 de 
septiembre y al quedar las rejillas de evacuación de agua embozadas por la pinaza de los pinos 
de la zona, se formó un gran charco que inundó los bajos de, al menos, 7 casas. Dado que esta 
situación ya se ha repetido varias veces y tras recibir quejas por parte de los vecinos, 
preguntamos: - ¿Se limpian estas rejillas regularmente? ¿Con que frecuencia se hace?. - ¿El 
Equipo de Gobierno tomará alguna medida para que la situación no vuelva a repetirse?”  
 

La resposta va anar a càrrec del regidor de l’equip de govern Sr. Iglesias, qui va dir que els  
treballs de neteja i manteniment de tots i cadascun dels elements que integren la xarxa de 
clavegueram tenen una programació establerta que es compleix sense demora ni dilació.  I en la 
seva segona pregunta, es refereix vostè a si prendrem alguna mesura que impedeixi que tornin a 
caure 64 litres per metre quadrat en menys de 30 minuts?  

 

Dit això, i en relació a la resposta que s’havia donat, va demanar novament la paraula el Sr. 
Ibáñez, paraula que li va ser atorgada pel Sr. alcalde de manera excepcional i breu atès que, 
conforme al ROM, el torn de precs i preguntes no es pot convertir o donar lloc a un debat. I en 
aquest sentit el regidor de C’s va dir que era evidentment que no es podia impedir la pluja, però 
sí demanar que s’augmentés la freqüència de la neteja quan hi hagi problemes. Per la seva part 
el Sr. Alcalde, alhora que ordenava passar al següent prec o pregunta,  va dir que els tècnics,  als 
quals – va dir - normalment hi ha que fer-los cas,  deien que no hi havia una relació de causa –
efecte, però que en tot cas es netejaria millor. 

 
En una nova intervenció el Sr. Ibáñez va exposar que “El pasado lunes 14 de septiembre, a 
causa de las fuertes lluvias, muchas calles de Gavà sufrieron inundaciones, entre ellas, varios 
cruces de la calle Progrés del polígono la Post quedaron totalmente inundados. Para solventar el 
problema se presento inicialmente un trabajador de PRESEC y, posteriormente otro. Estos 
trabajadores no disponían de planos donde poder ver la posición exacta de las rejillas sobre las 
que debían actuar, no llevaban utillajes para hacerlo e, incluso, no pudieron preguntar por radio 
donde se encontraban las rejillas dado que, según dijeron, la radio no tenía batería.” Per aquest 
motiu el Sr. Ibáñez va preguntar: “- ¿Esa es la forma habitual de trabajar de PRESEC? - 
¿Cuándo se limpiaron por última vez las rejillas del polígono La Post? - ¿Va a tomar alguna 
medida el Ayuntamiento para evitar que se vuelvan a inundar las calles de la zona industrial la 
próxima vez que llueva con fuerza?”  
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Sí, senyor Ibáñez, va dir el Sr. Iglesias contestant al regidor de C’s, que un treballador no es 
limiti a exercir únicament les seves responsabilitats, i voluntàriament assumeixi una 
responsabilitat que no li correspongui pel bé de la ciutadania i en una situació d'emergència, és 
la forma habitual de treballar no només dels empleats i les empleades de PRESEC, sinó del 
conjunt de treballadors i treballadores municipals. Ens demostra una vegada més – va afegir el 
regidor de l’equip de govern - la seva poca sensibilitat, i li interpretem també la facilitat amb la 
qual és capaç d'oblidar successos tan dramàtics o situacions d'emergència com les provocades 
pel temporal de vent. Els oblida i amb ells oblida també l'actuació, el compromís, el lliurament, 
la diligència i professionalitat dels treballadors i treballadores de PRESEC, per exemple. Perquè 
hauria de saber, Sr. Ibáñez, que el to de la seva pregunta es desprèn una intenció inquietant. 
Perquè hauria de saber que per les tardes, en condicions normals, treballen únicament les 
persones dedicades a la neteja viària. I per això van equipats amb utensilis destinats a la neteja i 
no amb becs, ni pales, ni plans, ni localitzadors GPS de reixes de clavegueram. I sí, és veritat, 
lamentablement no tenia bateria la ràdio segons vostè. Una circumstància possible si més no 
secundària.  Responent a la resta de la seva pregunta, i com ja li he assenyalat anteriorment, els 
treballs de neteja i manteniment de tots i cadascun dels elements que integren la xarxa de 
clavegueram tenen una programació establerta que es compleix sense demora ni dilació 
 
 
També en aquesta ocasió el Sr. Alcalde, alhora que ordenava passar al següent prec o pregunta,  
va voler precisar  que la pluja havia estat excepcional ja que en trenta minuts havien caigut 67 
litres per metre quadrat, i tot i així als deu minuts el clavegueram havia absorbit tot l’aigua, de 
la qual cosa – va dir el Sr. Alcalde - estaven orgullosos, malgrat que mai s’ha d’estar plenament 
satisfets perquè sempre es possible millorar les coses. En qualsevol cas l’alcalde va dir també 
que havia encarregatun informe i els serveis tècnics estaven  estudiant les causes exactes de les 
inundacions, que no eren la neteja dels imbornals sinó en tot cas causes més profundes.  
 
 
Finalment i acabant el torn de precs i preguntes, el Sr. Ibáñez,  digué que “Hace unos meses, 
con motivo del inicio de las obras de remodelación de la Rambla Salvador Lluch de Gavà, se 
celebró una reunión con los vecinos de la zona para informarles sobre la obra. Durante la 
reunión un vecino preguntó por la repercusión económica que iba a tener, en el coste total de la 
obra, la presencia y rehabilitación del refugio de la guerra civil existente bajo la Rambla. Dado 
que la respuesta fue que su repercusión sería mínima y haciéndonos eco de la preocupación de 
vecinos de esa zona, preguntamos: - ¿Continua siendo mínima esa repercusión? - ¿Qué tanto por 
ciento del coste de la obra es debido a la presencia y rehabilitación del refugio?” 
 
 

Va respondre el Sr. Obispo dient que, efectivament, la repercussió de la recuperació i reparació 
del refugi antiaeri de la Guerra Civil no supera el 3% del pressupost total, al que hem d'afegir un 
7% més per a complir el Codi d'Accessibilitat vigent a Catalunya i permetre, en condicions 
òptimes, la visita al mateix. Però atenent a la seva pregunta, va afegir el tinent d’alcalde, hem 
d'entendre que no està vostè a favor de la recuperació de la nostra memòria històrica? Tampoc 
troba vostè positiu la compra per part del govern municipal del Castell d’Eramprunyà, per 
posar-li un exemple recent? . Sàpiga que el govern municipal té una especial sensibilitat envers 
la recuperació de tots aquells elements que configurin el nostre patrimoni arquitectònic i 
històric, la nostra identitat al cap i a la fi.  
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DECLARACIONS POLÍTIQUES 
 
 
1) - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL 

D’ESQUERRA REPUBLICANA DE CATALUNYA (ERC), EN DEFENSA DEL 
DRET A DECIDIR I DE LA CONSULTA POPULAR PER A LA INDEPENDÈNCIA 
A ARENYS DE MUNT 

 
Aquesta Declaració Política no va resultar aprovada atès que en la votació va obtenir cinc 
(5) vots a favor (2 ERC, 2 ICV-EUiA i 1 CiU) i setze (16) en contra (12 PSC, 3 PPC i 1 C’s), 
sense aconseguir, per tant, el vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que 
negatius) dels membres de la Corporació presents a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter 
general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen 
Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de 
la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 
En aquest punt el Sr. Marcel·lí Reyes, en nom d’ERC, va procedir a exposar els motius que els 
havien portat a presentar aquesta  Declaració Política en defensa del dret  decidir i de la consulta 
popular per a la independència a Arenys de Munt, assenyalant en primer lloc que dita declaració 
havia entrat en el registre el 14 de setembre d’enguany, i que pràcticament, fins la reunió de la 
comissió del dilluns passat, no van tenir constància de cap proposta o esmena. Certament, en la 
comissió es van produir posicionaments sobre el vot, però calia dir que fins dimarts passat no van 
rebre una esmena, que tècnicament es podia entendre com una esmena a la totalitat per part 
d’ICV-EUiA, afegint el Sr. Reyes que l’executiva d’ERC d’ahir havia decidit estimar-la i 
acceptar-la. Així doncs, va dir el Sr. Reyes, en la seva opinió i en la del seu grup, es podria 
entendre que en aquest moment, més aviat es tractaria d’una declaració d’ICV-EUiA que no pas la 
inicialment presentada, tot i que després dels moviments que s’havien produït, inclòs a nivell 
local, arrel del referèndum d’Arenys de Munt, des d’ERC s’entenia que en ares de sumar forces, 
en aquest cas el grup d’ICV-EUiA, feien seu el text, que ara immediatament passava a llegir: 
 

“Catalunya és un país que s’ha caracteritzat sempre per la seva dinàmica societat civil. 
Tots els àmbits de la vida tenen la seva representació en entitats, associacions, 
organitzacions i clubs de diferents interessos. Així, ens trobem en cadascun dels nostres 
municipis amb entitats d’àmbit cultural, esportiu, comercial, empresarial, veïnal, del 
tercer sector i, també, polítiques. 

 
Per donar suport a aquest teixit associatiu, els municipis han estat capdavanters en 
articular mecanismes de participació, incloent subvencions, ajudes, reglaments, etc. Una 
bona mostra d’aquest interès en l’assumpció de responsabilitats cíviques per part dels 
ciutadans i ciutadanes és l’impuls de consultes sobre afers quotidians de la ciutat i el 
poble i en el seu grau màxim d’expressió l’articulació i impuls dels Plans Estratègics. 

 
El dret a la llibertat d’expressió i el dret a poder posicionar-se lliurement sobre una 
determinada opció política no pot ser considerat, de manera sistemàtica, com una 
agressió a determinades posicions divergents, sinó, al contrari, com un enriquiment del 
debat social i polític. 

 
L'Ajuntament d'Arenys de Munt va acordar autoritzar al Moviment Arenyenc per 
l'Autodeterminació a utilitzar la Sala Municipal el diumenge 13 de setembre d'enguany, 
per recollir signatures i realitzar una consulta sobre la pregunta "Està vostè d'acord que 
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Catalunya esdevingui un estat de Dret, independent, democràtic i social, integrat en la 
Unió Europea?". 
 
El recolzament a iniciatives locals és una actuació comuna i sovintejada en els 
ajuntaments. És una manera de donar relleu a processos participatius que aprofundeixen 
en la qualitat democràtica amb la participació directa de la ciutadania. 

 
Entenem que evitar una acció tan democràtica, pacífica, responsable i lliure com és una 
consulta genera una tensió innecessària i alhora entorpeix l’aprofundiment democràtic i 
la necessària identificació que la ciutadania ha de tenir amb els seus òrgans de govern. 
Contra aquesta decisió s’han manifestat públicament, membres del govern de l’Estat, i 
aquest ha mobilitzat a l’advocacia de l’Estat per impugnar la decisió de l’Ajuntament 
d’Arenys de Munt. 

 
En data 9 de setembre, la sentència judicial declara improcedent l’acord de l’ajuntament 
d’Arenys de Munt, però s’ha produït la resolució de la justícia autoritzant la 
manifestació pel dia 13 de setembre promoguda per Falange Española, essent el mateix 
dia de la consulta ciutadana. 

 

Per aquests motius es proposen els següents acords: 

 
ACORDS: 
 
Primer.- Donar recolzament a l'Ajuntament d'Arenys de Munt en la seva decisió 
d’autoritzar aquesta activitat d’una entitat del seu municipi, en l'exercici legítim de la 
seva autonomia municipal, per la seva vocació d’aprofundiment democràtic, per l’ús de 
mecanismes pacífics i legítims per a conèixer l’opinió dels seus conciutadans i 
conciutadanes i en la seva voluntat de promoure la participació ciutadana i el sistema 
democràtic.   

Segon.- Demanar de les institucions de l’Estat i dels tribunals el respecte més absolut a 
l’autonomia dels municipis entorn a decisions que competeixen a la relació entre 
Ajuntament i teixit associatiu local.  

Tercer.- Rebutjar la decisió de la sentència autoritzant la manifestació de Falange 
Española coincidint amb el dia de la consulta popular i que entre d’altres qüestions 
modifica la decisió adoptada pel govern de Catalunya. 

Quart.- Traslladar  aquests acords a l’Ajuntament d’Arenys de Munt, al President del 
govern de l’Estat espanyol, als grups parlamentaris del Congrés de Diputats, al 
President del Govern de Catalunya, al President del Parlament de Catalunya, als 
portaveus dels grups parlamentaris del Parlament de Catalunya i a la ciutadania de Gavà 
a través dels mitjans de comunicació”. 

       
A continuació va fer ús de la paraula la Sra. Emma Blanco, en nom d’ICV-EUiA, la qual va 
assenyalar que tal i com havia indicat el Sr. Marcel·lí Reyes, que una vegada presentada la 
declaració per part d’ERC, el grup d’ICV-EUiA va veure la necessitat de donar la seva opinió 
sobre els fets que havien passat a Arenys de Munt, i com es valorava la situació produïda arrel 
del referèndum. Per això, va dir la Sra. Blanco van considerar convenient presentar una esmena 
a la declaració d’ERC, agraint al Sr., Reyes que haguessin acceptat aquesta esmena a la totalitat. 
En aquest sentit, la Sra. Blanco va dir que volia aprofitar aquesta oportunitat per parlar una mica 
i donar l’opinió d’ICV-EUiA sobre la questió plantejada, pensant que era important en aquest 
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moment, en el qual es començava a obrir un debat al ple com a conseqüència de la declaració 
presentada per ERC, contextualitzar els fets succeïts a Arenys de Munt en un moment concret, 
com un acte simbòlic i a nivell estrictament local, pensant a la vegada que era important també 
no oblidar tot el que havia passat a Arenys i manifestar el rebuig del seu grup a l’autorització 
donada a la manifestació falangista. Així mateix, la Sra. Blanco va dir que no podien interferir 
en les competències que tenia un ajuntament, i a més, en aquesta tipologia de consultes no 
existia una competència municipal, raó per la qual el seu grup no podia acceptar el text original, 
i per això es va presentar l’esmena a la totalitat. Així les coses, la Sra. Blanco va manifestar que 
en aquest tipus de consultes, el seu grup no convocaria cap consulta, però tampoc prohibiria cap 
consulta d’aquesta tipologia, perquè consideraven que no s’havia de vedar la democràcia directa 
ni tampoc tenien por a l’expressió popular i democràtica de la ciutadania, i aquest era un fet que 
consideraven molt important. D’altra banda, la Sra. Blanco va dir també que volien evitar 
l’apropiació partidista dels drets col·lectius com el dret a decidir o el dret a l’autodeterminació 
que podien tenir els ciutadans i les ciutadanes, afegint que com a grup consideraven que l’actual 
estatut i la via federal i republicana era per a ICV-EUiA el camí més útil per assolir els objectius 
nacionals de Catalunya i el punt de trobada de l’àmplia majoria de catalans i catalanes, mentre 
que d’altra banda pensaven també que les institucions públiques havien de facilitar que la 
ciutadania podés promoure consultes sobre questions polítiques de transcendència especial dins 
de les competències de la Generalitat i de l’Ajuntament, afegint en darrer terme que aquests eren 
els motius pels qual havien presentat aquesta esmena alternativa.      
 
 
Per la seva banda el Sr. Miguel Ángel Ibáñez, en nom de Ciutadans, va dir que una vegada més 
es pretenia vendre la imatge d’una Catalunya emmanillada, ocupada per estrangers, ofegada 
econòmicament i culturalment, sense marge de maniobra, assetjada per forces obscures que no 
feien més que callar la veu de la majoria dels catalans. Tanmateix, el Sr. Ibáñez va dir que es 
podien dir moltes coses, però la veritat era tossuda i acabava per imposar-se, com per exemple, 
que després de més de trenta anys del restabliment de les llibertats democràtiques, Catalunya 
disposava d’una capacitat d’autogovern com mai havia tingut, comparable per exemple a 
qualsevol dels Lands de l’estat federal alemany. En aquest sentit, el Sr. Ibáñez va dir que 
aquestes quotes d’autogovern eren resultat d’una voluntat descentralitzadora, tant política com 
administrativament de ‘Estat espanyol, que havia permès la modernització social i institucional 
de Catalunya. Era per tot això que calia valorar negativament iniciatives com la de l’anomenada 
consulta popular per la independència d’Arenys de Munt, afegint que aquestes consultes, 
incomplint la legalitat democràtica, buscaven radicalitzar a la societat catalana i protagonitzar 
enfrontaments d’identitats que res tenien a veure amb el problema real de la immensa majoria 
dels catalans. Per això, atesos tots aquests elements exposats anteriorment, el grup de Ciutadans 
considerava que el que sí s’havia de fer des del nostre Ajuntament era, primer, defensar la 
legalitat democràtica com a única via per aprofundir en l’autogovern de Catalunya; segon, 
manifestar que la consulta per la independència d’Arenys de Munt constituïa una farsa 
democràtica sense cap valor polític ni jurídic; tercer, rebutjar consultes similars per tal de 
respectar l’article 149.1.32 de la Constitució Espanyola, l’article 122 de l’Estatut d’Autonomia 
de Catalunya i l’article 71 de la Llei de Bases de Règim local, i a més a més, no incórrer, tal 
com estableix el Jutjat del contenciós-administratiu núm. 14 de Barcelona, en un invitació a 
l’incompliment de la llei; quart, encoratjar des del nostre ajuntament a altres municipis de 
Catalunya a respectar la legalitat vigent; i finalment, exigir al Govern de l’Estat i a la 
Generalitat que respectin la legalitat democràtica i la facin complir, donat que aquest respecte i 
aquest compliment és el principi més important d’un estat de dret i democràtic.  
 
 
Seguidament va fer ús de la paraula el Sr. Ramon Castellano, indicant que el posicionament que 
faria en nom de Unió Democràtica de Catalunya i de Convergència Democràtica de Catalunya 
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era aquell que havia estat acceptat a l’Executiu de la Federació i que resumia de la següent 
manera: tant Unió Democràtica com Convergència Democràtica incorporaven el dret a la 
defensa de l’autodeterminació com a dret irrenunciable del poble de Catalunya, des de la 
fundació d’ambdós partits i des de la fundació de la pròpia Federació, i així s’havia explicat en 
repetides votacions en el Parlament de Catalunya, on residia la sobirania del poble de 
Catalunya. CiU defensava el dret a expressar-se lliurement des de la societat civil catalana a 
través de consultes a la ciutadania, a la vegada que volia recordar però que la seva prioritat a 
nivell nacional ara era aixecar Catalunya, superar la crisi econòmica que patíem i defensar 
l’autogovern. Era per això que CiU centrava la seva tasca política com ho havia estat fent tots 
aquests mesos en proposar mesures per incentivar l’economia productiva i en donar suport i fer 
costat a qui més ho necessitaven, i a fer que Catalunya liderés la sortida d’aquesta crisi. En 
aquest sentit, el Sr. Castellano va dir que CiU no impulsaria la convocatòria de consultes per la 
independència, però respectaria i faria costat, en tot moment, l’autonomia i la voluntat dels 
grups municipals que  tenien arreu del país. En el cas de les consultes com les d’Arenys de 
Munt, calia recordar que havia de ser la societat civil qui promogués i convoqués, ja que si ho 
fessin els ajuntaments, estarien fora de la legalitat actual. En tot cas, va dir el Sr. Castellano, des 
de CiU es considerava que aquestes consultes podien constituir una canalització per mitjà de la 
qual el ciutadà podia denunciar la seva insatisfacció davant d’una situació política que no 
compartia, provocada per les institucions de l’estat i pel govern de la Generalitat. Així doncs, 
CiU constatava i denunciava que la situació actual en que ens trobaven es veia agreujada per la 
manca de lideratge i per la inexistència d’una posició comuna dins del govern de la Generalitat, 
un govern que d’una banda demostrava no tenir un projecte sòlid i de futur per Catalunya, i 
d’altra, no feia respectar Catalunya especialment en les seves relacions amb l’Estat. Així 
mateix, el Sr. Castellano va dir que CiU també tenia present, sobre tot, el doble joc que també 
utilitzava ERC, demanant al company Sr. Marcel·lí Reyes que en aquest apartat li fos premés 
adreçar-li les paraules que anava a dir. A aquests efectes, el Sr. Castellano va dir que ERC 
actuava diferent dins i fora de casa seva, i confonia a la ciutadania; qual el Conseller Ausás, 
conseller de la Generalitat de Catalunya, i conseller militant d’ERC impulsava una llei de 
consultes populars al Parlament de Catalunya, en la qual els municipis i la Generalitat havien de 
demanar permís al govern de Madrid per a poder celebrar consultes i referèndums, després es 
feia veure a la gent que si no teníem la independència era perquè no decidíem nosaltres. D’altra 
banda, i en referència a l’anterior intervenció del portaveu de Ciutadans, el Sr. Castellano va dir 
que li sabia greu que no conegués la història real de Catalunya, o sinó la de abans del 
franquisme, perquè l’expressió de que Catalunya mai havia gaudit d’un estat d’autogovern com 
el que ara teníem, com si estessim gaudint del màxim nivell d’autogovern de que haguéssim 
disposat mai, calia recordar que des de 1714, no gaudíem de l’estat d’autogovern de que fins 
aleshores teníem, assenyalant en aquest sentit que Catalunya havia disposat durant molts segles 
de molta més sobirania de la ara gaudíem. Finalment, i ja per acabar, el Sr. Castellano va donar 
les gràcies a ICV-EUiA per haver participat d’aquesta declaració política i haver formulat 
aquesta esmena a la totalitat. 
 
 
Per la seva banda el Sr. Josep Llobet, en nom del PPC, va dir ue es veia obligat a intervenir, per 
bé que no n tenia masses ganes, ja que participar en debats estèrils com aquests era que el que 
propiciaven fos que la ciutadania, si ja venia a poques sessions plenàries, encara hi vinguessin 
menys. En qualsevol cas, el Sr. Llobet va manifestar que habitualment la posició del PPC era la 
d’abstenir-se en les declaracions polítiques, llevat que de vegades, per evitar malentesos, es 
veien obligats a posicionar-se, com era el cas d’avui, en el qual s’havien formulat dues 
declaracions que obligaven al seu grup a adoptar un determinat posicionament. Una d’elles era 
la formulada per ERC, respecte de la qual ICV-EUiA havia presentat una esmena a la totalitat 
que li havia estat acceptada, respecte de la qual, evidentment, el PPC s’hi posicionaria en contra, 
i l’altra, la que de veritat consideraven que interessava a la ciutat, que era la signada per tots els 
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grups municipals, relativa a l’ERO de Roca, i que era de veritat del que avui n’hauríem d’estar 
parlant, majoritàriament i únicament. Finalment, i pel que feia a la declaració relativa al 
finançament local, que el PPC compartia en el fons, especialment per la preocupació respecte de 
la situació actual del finançament, va dir que la seva posició seria la de l’abstenció, ja que no era 
una questió de la competència municipal, encara que sí  afectava els munic ipis, però que, en tot 
cas, no deixava de ser una competència estatal. Per altra part, i pel que feia a la declaració 
presentada conjuntament per ERC i ICV-EUiA, el Sr. Llobet va dir que ja era prou coneguda la 
situació del PPC, i per tant, donava per suposat que no constituiria cap tipus de sorpresa per a 
ningú que no li donessin suport, afegint que, sincerament, si algú es pensava que havia estat un 
èxit, en la seva opinió pensava que havia estat un petit fracàs per part dels convocants, de la 
mateixa manera que quan es feia esment a la societat civil, potser caldria començar a plantejar-
se qui constituïa la societat civil. Així les coses, el Sr. Llobet va dir que en realitat, el que 
amagava el referèndum era que estàvem ja en precampanya electoral, que només restava un any 
per les eleccions autonòmiques, respecte del es quals, els partits nacionalistes necessitaven fer 
front a la seva feblesa, davant els resultats de les enquestes que començaven a sortir, respecte a 
ERC o a la deriva nacionalista de CiU, afegint que estava absolutament convençut que si no fos 
per això, el referèndum d’Arenys de Munt no hauria tingut lloc, tot i que també, com havia 
apuntat el Sr. Castellano, hi podia haver una certa voluntat de ressaltar contradiccions dins del 
govern tripartit, per bé que era un joc en el qual ara no hi entraria. Així les coses, el Sr. Llobet 
va dir que el que preocupava de veritat als ciutadans era la sortida de la crisi, indicant que podia 
compartir que els governs actuals, ja fos el Govern de la Generalitat el Govern de l’Estat, no 
fessin les coses suficientment bé, encara que aquest era un debat en el qual ara s’hi hagués 
d’entrar des de l’àmbit municipal, reiterant en definitiva que el PPC no donaria suport a aquests 
referèndums, sent conscients però que continuarien sent un fracàs. 
 
 
De la seva banda la Sra. Raquel Sánchez, en nom del PSC, va manifestar que com bé havien 
exposat els portaveus d’ERC i d’ICV-EUiA, s’havia substituït la declaració política presentada 
inicialment pel grup d’ERC, per l’esmena a la totalitat presentada per ICV-EUiA,. Tanmateix, el 
grup del PSC considerava que com a socialistes, el que no es volia fer des del seu grup era 
obviar la veritable questió de fons que s’amagava darrera la consulta popular, que no 
referèndum, d’Arenys de Munt, de la mateixa manera que tampoc es podia obviar el context en 
el qual es va celebrar dita consulta, pendent de resolució d’altra banda davant del Tribunal 
Constitucional un recurs d’inconstitucionalitat presentat pel PP. En definitiva, tot això era el que 
portaria al grup municipal del PSC a votar en contra de la declaració presentada. En aquest 
sentit, la Sra. Sánchez va dir que, en primer lloc, li agradaria deixar ben clar el paper fonamental 
dels ajuntaments en aquests darrers trenta anys d’ajuntaments democràtics en quant que 
instruments decisius en la defensa dels mecanismes de participació de les entitats, dels 
ciutadans,  de qualsevol persona; un instrument decisiu també per la reivindicació nacional, a la 
vegada que havien estat també ferms defensors de l’autogovern i del progrés social. Però 
aquesta defensa, va dir la Sra. Sánchez, s’havia de fer sempre amb total respecte a la legislació 
vigent. Certament, les entitats podien fer totes les consultes que estimessin pertinents, i els 
ajuntaments, i aquest ajuntament en concret, així ho defensava i així ho garantia, però el que 
també era cert era que els ajuntaments no podien fer qualsevol tipus de consulta, sinó que només 
les podien fer sobre temes de la seva competència, de la mateixa manera que també calia tenir 
en compte que no eren els mateixos els efectes o l’abast d’una consulta organitzada per una 
entitat privada, que no una consulta organitzada per una entitat privada que compti amb el 
suport d’un ajuntament, i la prova era el debat que s’havia generat amb la consulta celebrada a 
Arenys de Munt,. En segon lloc, al Sra. Sánchez va dir que el PSC no podia obviar tampoc el 
rerafons que hi havia en aquesta consulta, atès que la reivindicació del dret a decidir des 
ciutadans i ciutadanes passava per un principi bàsic, que no era altra que el respecte a la 
voluntat dels ciutadans expressada a les urnes. La ciutadania catalana ja va decidir en un 
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referèndum celebrat el 18 de juny de l’any 2006, sobre l’estatut, quin era el model d’estat que 
volia, quina era la relació que volia amb espanya, i també l’avenç en l’autogovern. Per això, 
actituds com la polèmica arran de la consulta d’Arenys, eren precisament les que no entenien 
que no eren respectuoses amb allò que lliurement i democràticament, en un referèndum, ja van 
decidir votar els catalans fa tres anys. Així les coses, la Sra. Sánchez va dir que els socialistes 
consideraven que de nou generar aquest debat era un debat estèril, que no feia altra cosa que fer 
el joc a qui feia de Catalunya el seu camp de batalla política, i a banda, de quedar molt allunyat 
de les veritables inquietuds i preocupacions que en aquest moment afectaven o preocupaven a la 
societat catalana. Per això Sr. Castellano,  va dir la Sra. Sánchez, el govern del tripartit sí que 
tenia un lideratge a l’hora d’afrontar els problemes reals de la ciutadania catalana, i 
evidentment, no en questions estèrils que no hi entraria, però sí, va reiterar, en les questions i 
problemes reals amb un lideratge indiscutible. En aquest context, i a partir d’aquestes premisses, 
la Sra. Sánchez va dir que els socialistes defensaven el seu esperit federalista, de compromís 
amb l’estatut, la defensa de la seva constitucionalitat i la confiança en el Govern de Catalunya i 
en el nostre President Montilla en la defensa del mateix, i per si això no fos suficient i no hagués 
quedat clar quin era el posicionament del PSC, la Sra. Sánchez va anunciar que en el proper mes 
d’octubre es presentaria una declaració política en aquest sentit pel grup municipal socialista. 
 
 
Atorgat un segon torn d’intervencions pel Sr. Alcalde, al Sr. Marcel·lí Reyes va dir en nom 
d’ERC que la seva intervenció seria molt breu i moderada, assenyalant que hi havien aspectes 
que eren obvis i evidents, com el respecte a cadascuna de les opinions i als postulats de cada 
partit,  però dit l’anterior, s’havien expressat determinats arguments que eren mereixedors  
d’algun comentari, i en aquest sentit va dir que quan es llegís l’acta d’aquesta sessió d’aquí uns 
cent anys, si era que arribava alguna cosa d’aquesta època, es veuria aquesta sessió com una 
pel·lícula d’aquell personatge anomenat Fumanchú, amb referències a coses obscures i 
tenebroses, maniobres estranyes, etc. assenyalant que s’estava més enllà de la realitat. D’altra 
banda, consultar o no consultat a la ciutadania, al marge d’històries tenebroses, el cert era que 
s’havia produït un fet: el dia 13 de setembre es va fer un referèndum o consulta que si va 
generar tanta polseguera i tant escàndol, no va ser per la voluntat dels organitzadors, sinó per la 
repercussió extrema que altres li van donar, bé pressió mediàtica, bé pressió judicial, bé política, 
que ho va acabar desorbitant tot. Particularment, va dir el Sr. Reyes, el que el sorprenia era que 
hores d’ara tothom callés, alguns més que altres, amb aquesta idea d’interpretar que era el que 
pensava la gent i què era l’important de debò. Això es va dir durant el debat de l’estatut, també 
amb ocasió del finançament i s’havia dit sempre que convenia, atès que sempre hi havia qui 
tenia una vareta màgica que li deia sempre el que el poble pensava i el que el poble volia. 
Tanmateix, la millor manera de saber-ho era consultar-ho, indicant que en aquí havien tingut 
altres temes en els quals s’havia demanat una consulta pública, com era el cas del Pla de Ponent. 
Aleshores, si en aquest cas es tenia tant clar que el resultat d’un referèndum seria negatiu, 
perquè en aquí estàvem en una zona profundament contrària a un pensament independentista, 
perquè no es convocava un referèndum, quan si hi havia algun tema que es mereixia una 
consulta democràtica era aquest, ja que més enllà de la disciplina partidària i de les ideologies, 
alguns persones podrien votar a favor o en contra, malgrat militar en un partit que tingués 
globalment una determinada política, atès que estàvem en presència d’una questió veritablement 
transversal. En qualsevol cas, va dir el Sr. Reyes, el que més sobtava era que hi haguessin partits 
grans, importants, que ja se sabia que avui trencarien amb l’abstenció i que votarien en contra, 
fet aquest que no havia sorprès a ningú, que diguessin que sempre respectaven la llei, fet aquest 
que sí que de vegades era veritat, menys quan es tractava d’una assignatura diferent o 
alternativa a la de la religió que no els agradava, o quan es tractava d’una llei referent a parelles 
homosexuals, etc., supòsits en els quals el PP llençava a la gent contra les lleis que no volia, o 
pitjor encara com feia el Sr. Alberto Núñez Feijóo a Galícia, que per un cantó s’exaltava molt 
davant d’aquest tipus de consulta, i acabava la mateixa declaració dient que faria desobediència 
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civil sobre el tema del finançament, i no pensava tornar ni un duro. En darrer terme, el Sr. Reyes 
va dir que ERC no organitzaria cap referèndum a Gavà si la societat gavanenca no volia, afegint 
que la única pretensió que volien amb la presentació de la declaració era fer referència a la 
consulta d’Arenys de Munt, i només pel cas que la societat hi estès d’acord, que l’ajuntament 
tingués una actitud no d’organitzadora de res, sinó simplement facilitar-la. En definitiva, es 
tractava només de valorar que havia passat, i tenir en compte si aquest era un recurs possible i 
efectiu, més enllà dels propis partits polítics. 
 
 
La Sra. Emma Blanco, en nom d’ICV-EUiA, va dir que algunes de les intervencions que havia 
sentit en aquesta sala, tot i que darrera el tema de la consulta d’Arenys estava el dret a decidir, li 
agradaria saber si alguna persona s’havia llegit o havia sentit de veritat l’esmena a la totalitat 
formulada pel seu grup, sobre tot per part de certs grups polítics que veien en la mateixa una 
conspiració per no se sabia ben bé què, quan el cert era que en l’exposició de motius el que es 
mostrava era la pluralitat existent a Catalunya, el respecte per la llibertat d’expressió i el 
posicionament lliure de les diverses opcions polítiques. Així les coses, la Sra. Blanco va dir que 
tornava a repetir el que havia dit amb anterioritat, indicant en aquest sentit que el seu grup 
seguiria respectant l’autonomia municipal a l’hora de definir la relació que havien de tenir amb 
el seu teixit social o associatiu, o quan decidien autoritzar una consulta en el seu municipi, 
indicant a aquests efectes que era això el que es portava a votació. A la vegada, la Sra. Blanco 
va dir que on ICV-EUiA volia enfocar el debat era precisament en la qüestió de l’aprofundiment 
de la democràcia, en l’exercici de conèixer la opinió de la gent, fos el que fos el que s’estava 
preguntant, tant si es tractava d’un tema d’urbanisme com si es tractava del deute extern, perquè 
creien en la democràcia participativa i aquest era el seu model, i per tant, defensaven que no 
només calia consultar la ciutadania cada quatre anys, atès que no tenien por en saber que era el 
que pensava la gent,  ja que conèixer el que pensava més d’una vegada podia donar lloc a 
veritables sorpreses. En darrer terme, la Sra. Blanco va dir que tenia una pregunta que li havia 
sorgit en relació a una declaració que s’havia dit que es presentaria el mes vinent, referent al 
model d’estat, demanant a la portaveu del grup del PSC una major concreció sobre el contingut 
d’aquella, ja que si era referent al model d’estat, li podia dir immediatament el seu, republicà i 
federal, mentre que si es referia al tema d’Arenys, bé podia haver presentat una esmena per 
debatre-ho avui mateix.      
 
 
Per la seva part el Sr. Miguel Ángel Ibáñez, en nom de Ciutadans, va dir que seria molt breu, 
només per indicar que quan es parlava del dret a decidir, semblava que era meravellós, hi ho 
era, certament, però en quines condicions, de quina manera, amb garanties democràtiques, que 
només es garanteixen amb el respecte a la llei?, I després, va dir el Sr. Ibáñez,  volia fer un 
apunt que anava en el següent sentit: demanar a un ajuntament que no respectés la llei no era 
propi d’una formació democràtica. 
 
 
Finalment, la Sra., Emma Blanco va dir que el dret a decidir era l’exercici que garantia ala 
ciutadania la llibertat d’expressió i la capacitat de participar en la presa de decisions sobre 
qualsevol aspecte que afectés a la seva vida, i per tant, feia créixer la maduresa de la societat i la 
promoció de la democràcia. 
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2) - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL 
D’INICIATIVA-ESQUERRA UNIDA (ICV-EUIA), SOBRE LA FINANCIACIÓ 
LOCAL 

 
Aprovar la Declaració Política presentada inicia lment pel Grup Municipal d’ICV-EUiA sobre 
la  financiació local, declaració que, després del debat i un cert consens entre els grups que 
finalment votarien a favor, diu així en la seva part dispositiva:  
 
PRIMER. Demanar al Govern Central que abordi de manera immediata i concertada amb la 
FEMP la definició d'un nou model de finançament municipal que garanteixi la suficiència 
financera de les entitats locals, la igualtat dels municipis, la presentació de serveis bàsics de 
qualitat per a tota la ciutadania amb independència de la grandària municipi.  
 
SEGON. Demanar al conjunt de les administracions el reconeixement del deute històric 
municipal que s'ha anat acumulant al llarg dels anys com a conseqüència de l'assumpció de 
competències d'altres administracions amb recursos dels propis ajuntaments i que estan 
quantificats en prop de 7.000 milions d'euros, establint els mecanismes corresponents per a la 
seva compensació.  
 
TERCER. Demanar al Govern Central el compromís per a l'aprovació d'una nova Llei de 
Govern local, i una nova Llei de finançament local, amb el més ampli consens polític, estableixi 
el nou marc competencial amb el finançament adequat i suficient en el present període de 
sessions parlamentari.  
 
QUART. Demanar a les comunitats autònomes l'engegada d'iniciatives dirigides a obrir la 
participació dels Ajuntaments en els ingressos de les comunitats autònomes, amb objectes de 
complir el mandat constitucional de suficiència financera de les corporacions locals que avui 
assumeixen sense compensació alguna, competències clarament autonòmiques.  
 
CINQUÈ. Donar suport quantes iniciatives realitzi la FEMP per a aconseguir aquests objectius, 
davant la insostenibilidad de la situació de finançament municipal existent en aquest moment, 
sense excloure les mesures de pressió i reivindicatives que es considerin oportunes.  
 
SISÈ. Demanar al Govern de l’Estat, que d’acord amb el compromís adquirit pel President del 
Govern en el Ple monogràfic sobre economia que va tenir lloc al Congrés dels Diputats, es faci 
efectiu el Fons d’Inversió Local de 5.000 millions d’euros, així com la creació d’un Fons 
adicional destinat  a finançar la creixen despesa corrent que han de fer els ajuntaments. 
 
SETÈ. Comunicar aquest acord al President del Govern d'Espanya, al Parlament de Catalunya, 
al Congrés de Diputats i Diputades, a la vice-presidenta segona i Ministra d'Economia, als grups 
parlamentaris del Congrés i el Senat i a la ciutadania de Gavà a través dels mitjans de 
comunicació. 
 
Aquesta Declaració Política va ser aprovada per setze (16) vots a favor (12 PSC, 2 ICV-EUiA i 
2 ERC), cap en contra i cinc (5) abstencions (3 PPC, 1 CiU i 1 C’s), donant-se per tant el vot 
favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Lle i 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
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La Sra. Emma Blanco va indicar que havien estat acceptades unes esmenes presentades pel grup 
del PSC, tant en l’apartat de l’exposició de motius com en els declaratius segon i sisè, indicant-se 
que respecte del sisè finalment s’havia arribat a una transaccional. Seguidament, la Sra. Blanco va 
donar lectura a la declaració, que deia així: 
 

“Des de fa més de 30 anys els ajuntaments de l'Estat espanyol han vingut reclamant una 
solució justa en matèria de finançament, solució que lluny d'acostar-se s'ha anat 
demorant d'una manera inexplicable en el temps. 

 
Des de l'inici de la democràcia en el nostre país totes les forces polítiques han inclòs 
entre els seus eixos programàtics i compromisos electorals, millorar el finançament 
municipal, i sempre la Federació Espanyola de Municipis i Províncies (FEMP) ha 
plantejat com prioritat resoldre el marc competencial i de finançament dels ajuntaments. 

 
No solament han estat els partits polítics, sinó també el Congrés i el Senat, cameres de 
representació de la sobirania popular, qui en reiterades ocasions han aprovat al llarg dels 
anys nombroses mocions, proposicions, etc. instant al govern de torn que resolgués el 
problema del finançament deficitari dels Ajuntaments del nostre país. 

 
Així mateix, tots els Presidents de Govern, en les reunions mantingudes amb els 
representants dels ajuntaments s'han compromès a abordar sense demora el marc 
competencial de finançament dels ajuntaments. 

 
Però lluny d'avançar en la millora del finançament, en aquests anys, s'han produït 
decisions i fets que ha anat agreujant la situació fins a límits insostenibles. Tot i que 
s’ha assolit l’acord sobre finançament autonòmic, hem vist com s’ha anat posposant el 
compromís d'abordar el finançament local dels ajuntaments, relegant-los a un segon pla 
en la de redistribució dels recursos públics. Els ajuntaments, davant diferents causes, 
han anat assumint competències impròpies que s'estan finançant amb recursos 
municipals, si a això l’afegim un finançament insuficient i injust, un model desigual, 
confús i parcial, decisions com la retirada de l’IAE sense la compensació oportuna per 
part de l'Estat i la creixent demanda social de serveis, podem concloure que s'ha arribat 
a una situació realment límit. 

 
Els ajuntaments han estat autèntic motor de canvi en el nostre país en els últims 30 anys, 
poden i han de jugar un paper clau per a aconseguir la igualtat d'oportunitats de la 
ciutadania i per a incrementar la cohesió social, poden i han de ser la institució que amb 
major rapidesa i eficàcia poden donar resposta a les necessitats de la ciutadania, poden i 
han de ser espais de convivència i integració i són sens dubte del primer lloc al que 
acudeix la ciutadania buscant solució als seus problemes, unes vegades de competència 
municipal i la majoria de vegades de competència d'altres administracions. 

 
Tots sabem que en èpoques de crisis és imprescindible que existeixin recursos suficients 
per a pal·liar les necessitats de les classes populars que són víctimes de l'atur, les 
hipoteques, l'augment dels preus dels productes bàsics etc. Tots sabem que aquests 
ciutadans/es al primer lloc al que acudeix amb la seva angoixa i les seves necessitats és 
als ajuntaments. En aquest sentit, pot afirmar-se que els problemes financers dels 
Ajuntaments són problemes socials per a la ciutadania. 

 
Per tot això, el Grup Municipal d'ICV-EUiA a l'Ajuntament de Gavà proposa al ple 
l'adopció dels següents: 
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ACORDS 
 

PRIMER. Demanar al Govern Central que abordi de manera immediata i concertada 
amb la FEMP la definició d'un nou model de finançament municipal que garanteixi la 
suficiència financera de les entitats locals, la igualtat dels municipis, la prestació de 
serveis bàsics de qualitat per a tota la ciutadania amb independència de la grandària 
municipi.  

 
SEGON. Demanar al conjunt de les administracions el reconeixement del deute històric 
municipal que s'ha anat acumulant al llarg dels anys com a conseqüència de l'assumpció 
de competències d'altres administracions amb recursos dels propis ajuntaments i que 
estan quantificats en prop de 7.000 milions d'euros, establint els mecanismes 
corresponents per a la seva compensació.  

 
TERCER. Demanar al Govern Central el compromís per a l'aprovació d'una nova Llei 
de Govern local, i una nova Llei de finançament local, amb el més ampli consens 
polític, estableixi el nou marc competencial amb el finançament adequat i suficient en el 
present període de sessions parlamentari.  

 
QUART. Demanar a les comunitats autònomes l'engegada d'iniciatives dirigides a obrir 
la participació dels Ajuntaments en els ingressos de les comunitats autònomes, amb 
objectes de complir el mandat constitucional de suficiència financera de les 
corporacions locals que avui assumeixen sense compensació alguna, competències 
clarament autonòmiques.  

 
CINQUÈ. Donar suport quantes iniciatives realitzi la FEMP per a aconseguir aquests 
objectius, davant la insostenibilidad de la situació de finançament municipal existent en 
aquest moment, sense excloure les mesures de pressió i reivindicatives que es 
considerin oportunes.  

 
SISÈ. Demanar al Govern de l’Estat, que d’acord amb el compromís adquirit pel 
President del Govern en el Ple monogràfic sobre economia que va tenir lloc al Congrés 
dels Diputats, es faci efectiu el Fons d’Inversió Local de 5.000 milions d’euros, així 
com la creació d’un Fons addicional destinat  a finançar la creixen despesa corrent que 
han de fer els ajuntaments. 

 
  SETÈ. Comunicar aquest acord al President del Govern d'Espanya, al Parlament de 

Catalunya, al Congrés de Diputats i Diputades, a la vice-presidenta segona i Ministra 
d'Economia, als grups parlamentaris del Congrés i el Senat i a la ciutadania de Gavà a 
través dels mitjans de comunicació”.  

 
Acabada la lectura de la declaració, va fer ús de la paraula la Sra. Raquel Sánchez, indicant que el 
grup municipal del PSC compartia plenament el plantejament que s’havia fet en aquesta 
declaració política, indicant que, certament, s’havien afegit un parell d’esmenes, com havia indicat 
la Sra. Blanco, les quals anaven en el sentit de significar i ressaltar la importància de l’acord de 
finançament autonòmic assolit, i també el reconeixement que de certes competències s’havia fet a 
través de l’article 84 del nou estatut, afegint que el que sí resultava indiscutible era l’establiment 
urgent d’un nou marc de finançament adequat als ajuntaments, tot i que calia reconèixer que en 
aquests darrers anys, des de la Generalitat, amb el canvi de govern de feia prop de dues 
legislatures, amb el govern tripartit, o el fet de que les transferències als ajuntament s’havien 
duplicat, calia destacar a la vegada també fets com la creació del Fons Estatal d’Inversió que 
s’havia produït per aquest any 2009, i que es produiria novament per l’any 2010, segons anuncis 
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que s’havien fet per part del Govern espanyol, amb actuacions molt positives per les economies 
locals. Tanmateix, va dir la Sra. Sánchez, calia seguir en aquesta línia per part de totes les 
administracions, sense oblidar que era el finançament de la despesa corrent el que representava un 
major problema pels pressupostos municipals. Per això, va dir la Sra. Sánchez, els socialistes se 
sumaven a les reivindicacions que es feien per part de les entitats municipalistes, de les que en 
formaven part, i també demanaven que fins que no s’adoptés un model definitiu i estable de 
finançament local, s’adoptessin també tot un seguit de mesures transitòries, urgents i immediates, 
com podia ser la modificació de la llei pressupostària o majors aportacions, entre d’altres, però 
com havia dit, l’important era que s’abordés d’una vegada per totes i d’una manera immediata 
quin havia de ser el nou model de finançament, per tal de continuar amb la prestació de serveis 
que eren bàsics, com la creació de noves escoles bressol, més habitatge social, més polítiques 
d’ocupació, polítiques adreçades a la immigració, que tot i ser polítiques la major part de les quals 
no eren de la competència municipal, els ajuntaments no podien deixar d’atendre per la seva 
necessitat i per la seva importància, per tal de garantir la cohesió social dels nostres pobles i de les 
nostres ciutats. Per tant,  reiterant la necessitat d’abordar aquest tema d’una manera primordial, la 
Sra. Sánchez v dir que el seu grup votaria favorablement la declaració. 
 
 
3) - DECLARACIÓ POLÍTICA, PRESENTADA I SIGNADA PER TOTS ELS GRUPS 

MUNICIPALS,  SOBRE L’ERO TEMPORAL DE L’EMPRESA ROCA 
 
Aprovar la Declaració Política presentada i signada per tots els grups municipals sobre l’ERO 
temporal de l’empresa ROCA, declaració que diu així en la seva part dispositiva:  
 
Primer.- Manifestem la nostra solidaritat i suport incondicional als treballadors/es de Roca 
Sanitaris i d’altres empreses vinculades que puguin veure’s afectades per l’ERO presentat. 
 
Segon..- Manifestem la nostra solidaritat i reconeixement als representants dels treballadors/es 
en la seva tasca negociadora amb l’empresa i la seva defensa per l’estabilitat de l’ocupació, la 
viabilitat i la continuïtat de l’empresa. 
 
Tercer.- Instem, així mateix, el compromís de l’empresa per a que adopti mesures que, si bé han 
de servir per adequar la producció de l’empresa a les necessitats actuals dins el context de crisi 
econòmica, aquestes tinguin el menor impacte laboral possible, evitant l’extinció de contractes 
en contra de la voluntat dels treballadors i que aquestes, en tot cas, siguin acordades amb els 
legítims representants dels treballadors/es a la Comissió Negociadora. 
 
Quart.- Volem la continuïtat de les activitats de l’empresa Roca Sanitaris a la ciutat, així com a 
les altres poblacions afectades, i instem a l’empresa a prendre totes aquelles mesures i plans 
que, de manera definitiva, puguin garantir la viabilitat de la planta de Gavà i la continuïtat dels 
llocs de treball, fent un veritable pla industrial d’investigació i desenvolupament, així com un 
pla social, tot reforçant el departament d’innovació i disseny a través del Roca Design Center 
per poder garantir la viabilitat de la planta de Gavà i, per tant, els llocs de treball que representa. 
 
Cinquè.- Des de Gavà, els grups polítics, refermem el nostre compromís de dur a terme aquelles 
actuacions que estiguin al nostre abast per tal d’afrontar aquesta situació i minimitzar els efectes 
d’aquest ERO en el conjunt de la població de la nostra ciutat i del territori afectat. 
 
Sisè.- Donar coneixement d’aquest acord a l’empresa, al Comitè d’empresa, sindicats, al 
Departament de Treball de la Generalitat de Catalunya i a la ciutadania de Gavà a través dels 
mitjans de comunicació. 
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Aquesta Declaració Política va ser aprovada per unanimitat de tots els grups municipals 
(PSC, PPC, ERC, ICV-EUiA, CiU i C’s), donant-se per tant el requisit del vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment- a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

---------- 
 
A continuació de la votació de la declaració política del punt anterior, els diversos portaveus 
municipals van donar lectura, cadascun d’ells, a diversos fragments de la declaració conjunta, fins 
a donar lectura total a la mateixa, el text de la qual deia el que s’assenyalarà a a continuació. Tot i 
amb això però, la Sra. Raquel Sánchez va fer la presentació de la mateixa, per tal d’aclarir com 
havia estat el procés de la seva elaboració.  
 
 
En aquest sentit, la Sra. Sánchez va indicar que es tractava una declaració política que havia estat 
treballada per tots els grups polítics, que havia estat consensuada, i per tant, es tractava d’una 
declaració unànime, com a mostra de solidaritat, i com es veuria en el text, cap els treballadors de 
Roca i amb totes les empreses auxiliars afectades per aquesta situació. Així, a l’igual que ja es va 
presentar el mes de gener una altra declaració, subscrita també per unanimitat de tots els grups 
polítics, assenyalant que en aquells moments es va presentar un ERO de suspensió, mentre que ara 
ja estàvem davant un ERO  molt més greu, d’extinció, la Sra. Sánchez va dir que ara calia fer 
referència també a un fet molt important, en el sentit de que en aquesta declaració no només es 
pretenia destacar quin era el posicionament de tots els grups polítics, sinó també deixar ben palès 
quines eren les reivindicacions que ens havien manifestat els treballadors de l’empresa, els 
representats de tots els sindicats, CCOO, UGT, CGT, de la mateixa manera que també era 
important ressenyar que la declaració política contemplava a la vegada aquestes reivindicacions 
que havíem tingut ocasió de sentir en una reunió amb tots els portaveus. Així mateix, la Sra. 
Sánchez va dir que també li agradaria fer referència a una petició que havia fet arribar en un 
comunicat, una nota de premsa, les Federacions d’Associacions de Veïns de Gavà i Viladecans, 
demanant que se’n fes referència en aquest plenari amb motiu de la lectura de la declaració 
conjunta, manifestant la solidaritat de la Federació d’Associacions de Veïns de Gavà i Viladecans 
amb els treballadors de Roca, tot reconeixent la figura indiscutible d’aquests treballadors com a 
figures primordial per fer de Roca la gran empresa que havia esdevingut en els darrers anys i 
també fer aquesta petició a totes les Administracions per tal de vetllar perquè l’empresa 
mantingués el nivell de producció d’aquesta planta, evitant la deslocalització i el manteniment dels 
llocs de treball, manifestacions amb les quals coincidien tots els grups polítics. Feta aquesta 
introducció, es va iniciar la lectura de la declaració començant el Sr. Miguel Ángel Ibáñez, al qual 
van seguir tots els diferents portaveus municipals:            
 

“El passat mes de gener l’empresa Roca Sanitaris va anunciar un Expedient de 
Regulació d'Ocupació (ERO) temporal que afectava durant un any a 1.990 
treballadors/es als seus centres de Gavà, Alcalá de Henares (Madrid) i Alcalà de 
Guadaira (Sevilla). En concret, 1.030 d’aquests treballadors/es són de la planta de Gavà. 

 
Mitjançant aquest ERO l’empresa va anunciar que es proposava adoptar diverses 
mesures com la suspensió de contractes durant períodes determinats, entre d’altres, de 
tal manera que els treballadors/es mantindran el seu lloc de treball i altres drets fins a la 
seva reincorporació. Segons l’empresa l’objectiu d’aquesta mesura es fer front a la 
caiguda de la demanda en el sector de la construcció accentuada per l’actual crisi 
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econòmica. 
 
Malgrat això, el passat mes de juliol, l’empresa va anunciar la presentació d’un nou 
ERO d’extinció dels contractes que en aquesta ocasió suposa l’acomiadament de 713 
treballadors/es de tots els centres d’Espanya, entre ells, 341 empleats/ades de la planta 
de Gavà i Viladecans i un ERO temporal que afectaria novament a 234 treballadors/es 
dels quals 110 són de Gavà. 

 
Des que van conèixer la presentació d’aquests darrers EROs, la representació dels 
treballadors/es han manifestat la seva oposició, tot mostrant la seva disposició a 
negociar totes aquelles mesures que impedeixin que es produeixin acomiadaments de 
treballador/es.   

 
Davant aquesta situació, és evident la necessitat de què l’empresa faci una clara aposta 
per la viabilitat a tots els centres de treball existents a Andalusia, Madrid i Catalunya, 
establint un Pla econòmic i social adaptat a les circumstàncies actuals que permeti 
consolidar plantilla i producció, evitant, en la mesura del possible, que la situació de 
crisi actual repercuteixi directament en els treballadors i treballadores de l’empresa i 
d’altres empreses auxiliars i que, en definitiva, suposi un compromís de l’empresa per 
tal de vetllar per la permanència i manteniment dels llocs de treball a tots els centres per 
tal d’evitar que mesures com la darrerament anunciada es facin realitat.  

 
En el cas de la factoria de Gavà-Viladecans, cal fer una clara aposta pel 
desenvolupament i consolidació del departament d’innovació i disseny a través del Roca 
Design Center ubicat a Gavà, com una de les vies que pot reforçar la continuïtat i la 
projecció del centre dins del grup. 

 
En definitiva, mesures com aquestes, accentua la sensació d’incertesa i neguit dels 
treballadores davant el fet de poder perdre el seu lloc de treball. A més, hem de tenir en 
compte la vinculació de l’empresa amb el territori des que es va establir l’any 1917, 
com una de les empreses que més ha incidit en el desenvolupament i creixement 
econòmic del territori.  

 
Per tot això, els grups municipals del PSC, PP, ERC, ICV-EUiA, CiU i C’S de 
l’Ajuntament de Gavà, proposem al Ple Municipal, l’adopció dels següents  

 
ACORDS 

 
Primer.- Manifestem la nostra solidaritat i suport incondicional als treballadors/es de 
Roca Sanitaris i d’altres empreses vinculades que puguin veure’s afectades per l’ERO 
presentat. 

 
Segon.- Manifestem la nostra solidaritat i reconeixement dels representants dels 
treballadors/es en la seva tasca negociadora amb l’empresa i la seva defensa  per 
l’estabilitat de l’ocupació, la viabilitat i la continuïtat de l’empresa.  

 
Tercer.- Instem, així mateix,  el compromís de l’empresa que adopti les mesures que, si 
bé han de servir per adequar la producció de l’empresa a les necessitats actuals a 
l’actual context de crisi econòmica, aquestes tinguin el menor impacte laboral possible, 
evitant l’extinció de contractes en contra de la voluntat dels treballadors i que aquestes, 
en tot cas, siguin acordades amb els legítims  representants del treballadores a la 
Comissió Negociadora.  
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Quart.- Volem  la continuïtat de les activitats de l’empresa Roca Sanitaris a la ciutat, 
així com a les altres poblacions afectades, i instem a l’empresa a prendre totes aquelles 
mesures i plans que, de manera definitiva,  puguin garantir la viabilitat de la planta de 
Gavà i la continuïtat dels llocs de treball, fent un veritable pla industrial d’investigació i 
desenvolupament, així com un pla socia l, tot reforçant el departament d’innovació i 
disseny a través del Roca Design Center per poder garantir la viabilitat de la planta de 
Gavà i, per tant, els llocs de treball que representa. 
 
Cinquè.- Des de Gavà, els grups polítics, refermem el nostre compromís de dur a terme 
aquelles actuacions que estiguin al nostre abast per tal d’afrontar aquesta situació i 
minimitzar els efectes d’aquest ERO en el conjunt de la població de la nostra ciutat i del 
territori afectat.  

 
Sisè.- Donar coneixement d’aquest acord a l’empresa, al Comitè d’empresa, sindicats, al 
Departament de Treball de la Generalitat de Catalunya i a la ciutadania de Gavà a través 
dels mitjans de comunicació”.  

  
 
Acabada la lectura de la declaració, el Sr. alcalde va dir que aquest era l’esperit que calia tenir, 
l’esperit de la unanimitat a l’hora d’afrontar aquest greu problema per moltes famílies de la ciutat. 
A més, el Sr. alcalde va dir que des del punt de vista de les dues ciutats, Gavà i Viladecans, el 
conjunt de mesures que s’hauria de continuar desenvolupant no era un tema que s’acabaria amb 
aquesta resolució política que avui recolzaríem, sinó que el dia 29 tindríem aquí a la ciutat els 
Alcaldes d’Alcalá de Guadaira, Alcalá de Henares, Viladecans i aquest Alcalde  de Gavà, amb els 
portaveus a qui s’havia estès també la invitació, per tal de manifestar aquesta voluntat institucional 
de que la societat continues treballant, afegint que calia dir ben alt que Roca tenia una estreta i 
íntima vinculació amb la ciutat de Gavà i que per tant, avui, sense anar més lluny, els alcaldes de 
Gavà i Viladecans defensaven també a Madrid, davant del Director General de Treball, la 
permanència al nostre territori d’aquestes activitats productives. Seria una lluita llarga, feixuga, 
certament, però calia recolzar de la manera més àmplia possible als sindicats que estaven 
treballant aquesta questió.             
 

---------- 
 
Esgotats els assumptes a discutir, el Sr. Alcalde-President dóna per acabada la sessió essent les 
vint hores, de la qual cosa i del que s’hi ha dit, jo el Secretari en dono fe. 
   
         L’Alcalde                                                                                             El Secretari 
 
 
 
 
Joaquim Balsera García                                                                     Guillermo de Prada Bengoa 
 
 


